
1 

 
 

 

FORRETNINGSUDVALGET 

Torsdag den 14. august 2008 

Kl. 17.00 
Regionsgården i Hillerød, mødelokale H 2 
 

Møde nr. 8 

 
Medlemmer: 
Vibeke Storm Rasmussen 
Lars Engberg 
Peter Kay Mortensen 
Kirsten Lee 
Trine Petersen 
Benedikte Kiær 
Allan Schneidermann 
Marie Fugl 
Henrik Thorup 
Bent Larsen 
Jørgen Christensen 
Sophie Løhde 
Bente Møller 
 
Fraværende: 
Marie Fugl 
Bente Møller 
 

B E S L U T N I N G E R REGION HOVEDSTADEN



2 

Indholdsfortegnelse 
 
 

Side 
 

1. Budgetoverholdelse i 2008 4 

2. Førstebehandling af forslag til budget 2009 – 2012 10 

3. Rammeaftale 2009 mellem kommunerne og Region Hovedstaden for sociale 
og socialpsykiatriske tilbud samt specialundervisningstilbud til voksne 16 

4. Afrapportering af Region Hovedstadens kvalitetsstrategi – samt forslag om 
fremtidig akkrediteringsstrategi 20 

5. Strategi for udvikling af service, kvalitet og effektivitet i opgaveløsningen 
samt udbudspolitik 24 

6. Region Hovedstadens årsberetning på arbejdsmiljø-området 2007 - 2008 30 

7. Årsberetning for personaleområdet 2007/2008 i Region Hovedstaden 33 

8. Delkommissorium til underudvalget vedrørende psykiatri og socialområdet 
om kvalitetsudvikling 37 

9. Delkommissorium til underudvalget vedrørende psykiatri og socialområdet 
om sammenhængende forløb i psykiatrien 39 

10. Udbud af brystkræftscreening 41 

11. Plan for Almen Praksis 2008-2011, godkendelse efter høring 44 

12. Høring vedrørende bestyrelsessammensætning i de nye lokalbaneselskaber 47 

13. Trafikselskabet Movias budgetforslag 2009, 1. behandling 50 

14. Aftale mellem Erhvervs- og Byggestyrelsen og Region Hovedstaden m. fl. om 
gennemførelsen af Interreg IV-programmet for Øresund-Kattegat-Skagerrak 54 

15. Godkendelse af Amgros I/S’ regnskab 2007 57 

16. Tillægsbevilling til anlægssagen om flytning af ortopædkirurgi fra Hørsholm 
Hospital til Helsingør Hospital samt etablering af midlertidige foranstaltninger 
på Hillerød Hospital 59 

17. Tillægsbevilling til etape V i renoveringsplanen for Glostrup Hospital 64 

18. Anlægsbevillinger til etableringsudgifter vedrørende akut kræftbehandling 67 

19. Lånoptagelse 2008 til investeringer i kræftapparatur 71 

20. Høring af gennemførelsesplan i Region Syddanmark - ”Fremtidens sygehuse – 
fra plan til virkelighed” 74 



3 

21. Godkendelse af byggeregnskab for byggeri af 32 boliger til autister på Chr. 
den X’s Allé i Lyngby 79 

22. Sophie Løhde (V) - udtræden af regionsrådet 82 

23. Udpegning af medlemmer til Samarbejdsudvalg for Fysioterapi 84 

24. Etablering af to erhvervsakademier i Region Hovedstaden – udpegning af 
medlemmer til bestyrelser 88 

25. Henvendelse fra regionsrådsmedlem Mads Lebech (C) – om en redegørelse i 
relation til bl.a. protokollering af regionsrådets beslutning vedrørende Den 
Regionale Udviklingsplan 91 

26. Status vedrørende den siddende patientbefordring 94 

27. Region Hovedstadens deltagelse i nationalt borgertopmøde om fremtidens 
sundhedsvæsen 97 

28. Meddelelser 99 

 



4 

Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 1 

BUDGETOVERHOLDELSE I 2008 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at regionsrådet godkender de ledelsesmæssige forslag til budgetoverholdelse i 
2008, herunder besparelserne som specificeret i underbilag 1 og 2, og at de bevil-
lingsmæssige konsekvenser indarbejdes i 3. økonomirapport 2008.  
 
 
RESUME 
 
2. økonomirapport viser merudgifter på 280 mio. kr. som følge af udgiftsvækst på 
en række områder, der ikke var forudsat ved budgetteringen for 2008. Derudover 
indeholder rapporten en driftsrammeudvidelse på 250 mio. kr. vedrørende akut 
behandling af kræft.  
 
Samtidig indebærer økonomiaftalen mellem regeringen og regionerne, at der ikke 
gives den hidtil forventede finansielle dækning for merudgifterne.  
 
På den baggrund blev følgende besluttet ved forretningsudvalgets behandling af 
økonomirapporten den 17. juni 2008: ”Forretningsudvalget udbeder sig ledelses-
mæssige forslag til budgetoverholdelsen i 2008, senest på forretningsudvalgets 
augustmøde, jf. den givne redegørelse for situationen efter indgåelse af økonomi-
aftalen med staten.” 
 
Økonomiaftalen indebærer kun en forøgelse af Region Hovedstadens driftsramme 
til akut kræft med 55 mio. kr., hvorfor det foreslås, at tilførslerne i økonomirap-
porten på 250 mio. kr. erstattes af et udgiftsniveau, der svarer til de anførte 55 
mio. kr. Samtidig foreslås fortsat relevante etableringsomkostninger ikke afholdt 
som driftsudgifter, men som anlægsprojekter finansieret af den på budgettet for 
2008 afsatte pulje til medico-teknisk apparatur. 
 
I 2. økonomirapport er udgiftsvæksten opgjort til 280 mio. kr. Af økonomiaftalen 
kan udledes en forbedring vedrørende praksisområdet på 23 mio. kr. 
 
Følgende elementer foreslås at indgå i løsningen af budgetproblemet: regionens 
pulje til meraktivitet kan bidrage til løsning af ubalancen, en revurdering af min-
dreindtægterne fra færdigbehandlede patienter og merudgifterne til medicintilskud 
på praksisområdet samt nogle budgetposter, der først forventes anvendt i 2009. 
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Det herefter resterende beløb på 85 mio. kr. foreslås tilvejebragt ved varig reduk-
tion af anvendelsen af vikarer i plejesektoren fra eksterne bureauer med de-
lårsvirkning i 2008 (9 mio. kr.), ved varige driftsbesparelser med delårsvirkning i 
2008 (15 mio. kr.) samt ved engangsbesparelser (61 mio. kr.). Engangsbesparel-
serne omfatter såvel udisponerede overførsler fra 2007 til 2008 som andre en-
gangsbesparelser. 
 
De bevillingsmæssige konsekvenser af forslagene forudsættes indarbejdet i 3. 
økonomirapport, som forelægges forretningsudvalg og regionsråd i september 
måned 2008.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Indledning 
2. økonomirapport viser merudgifter på 280 mio. kr. som følge af udgiftsvækst på 
en række områder, der ikke var forudsat ved budgetteringen for 2008. Derudover 
indeholder rapporten en driftsrammeudvidelse på 250 mio. kr. vedrørende akut 
behandling af kræft.  
 
Samtidig indebærer økonomiaftalen mellem regeringen og regionerne, at der ikke 
gives den hidtil forventede finansielle dækning for merudgifterne.  
 
På den baggrund blev følgende besluttet ved forretningsudvalgets behandling af 
økonomirapporten den 17. juni 2008: ”Forretningsudvalget udbeder sig ledelses-
mæssige forslag til budgetoverholdelsen i 2008, senest på forretningsudvalgets 
augustmøde, jf. den givne redegørelse for situationen efter indgåelse af økonomi-
aftalen med staten.” 
 
Akut kræft 
Økonomiaftalen indebærer kun en forøgelse af Region Hovedstadens driftsramme 
til akut kræft med 55 mio. kr., og aftalen giver dermed ikke dækning for de udgif-
ter, der har været forudsat på området. Aftalen indebærer, at intentionerne i for-
bindelse med aftalerne om akut kræft mellem regeringen og Danske Regioner i 
langt højere grad må indpasses inden for det eksisterende råderum, og derfor vil 
indebære en mere afdæmpet udbygning af beredskabet. 
 
Det foreslås derfor, at tilførslerne i økonomirapporten erstattes af et udgiftsniveau, 
der svarer til de anførte 55 mio. kr.  
 
Samtidig foreslås fortsatte relevante etableringsomkostninger ikke afholdt som 
driftsudgifter, men som anlægsprojekter finansieret af den på budgettet for 2008 
afsatte pulje til medico-teknisk apparatur. Forretningsudvalg og regionsråd fore-
lægges derfor i særskilt anlægssag vedr. etableringsomkostningerne. 
 
I øvrigt foreslås budgettilførsel efter nedenstående principper: 
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1. budgettilførsel vedrørende afledte driftsudgifter til det i medfør af kræftaftalen 
nyanskaffede apparatur 
2. budgettilførsel til ansættelse af forløbskoordinatorer 
 
Da de afledte driftsudgifter samt bevilling vedrørende forløbskoordinatorer kun 
har en delårseffekt i 2008 på ca. 22 mio. kr., resterer ca. 33 mio. kr. af de 55 mio. 
kr. De 33 mio. kr. søges afsat til at afhjælpe eventuelle engangsproblemer som 
følge af, at der på hospitalerne kan være igangsat udvidelser af kapaciteten med 
henblik på akut kræftbehandling, som overstiger det udgiftsniveau, som nu fore-
slås.  
 
Imødegåelse af udgiftsvækst 
Som nævnt er udgiftsvæksten i 2. økonomirapport opgjort til 280 mio. kr. Af øko-
nomiaftalen kan udledes en forbedring vedrørende praksisområdet, hvor der i afta-
len er givet en rammeforøgelse på 23 mio. kr., som skyldes at garantiniveauet for 
medicintilskud er hævet med dette beløb. 
 
Med dette udgangspunkt foreslås gennemført en samlet løsning på baggrund af 
følgende elementer: 
 
Økonomiaftalen indebærer, at aktivitetspuljen (statsligt aktivitetsafhængigt bi-
drag) for 2008 konverteres til bloktilskud. Der er således nu sikkerhed for, at regi-
onen modtager hele beløbet vedrørende aktivitetspuljen. Da det fortsat er vurde-
ringen, at der vil være mindreudgifter på regionens pulje til meraktivitet, kan 120 
mio. kr. bidrage til løsning af ubalancen.  
 
Der er foretaget en revurdering af mindreindtægterne på 20 mio. kr. fra færdigbe-
handlede patienter. Der forventes nu balance i forhold til budgettet.  
 
Merudgifterne til medicintilskud på praksisområdet forventes nu ved en revideret 
prognose at svare til økonomiaftalens forudsætninger. Herved reduceres merudgif-
terne med 10 mio. kr.  
 
Af den centrale forskningspulje kan 10 mio. kr. først forventes disponeret i løbet 
af efteråret 2008 og vil dermed først blive anvendt i 2009. Det forudsættes, at be-
løbet afholdes af budgettet for 2009. Derudover er etableringen af forsknings- og 
innovationsstøtteenheden igangsat, men der vil ikke være budgetmæssig helårs-
virkning. Det indebærer, at der forventes et budgetmæssigt mindreforbrug i 2008 
på 2 mio. kr. 
 
Beløbet på kontoen for fælles driftsudgifter til udbygning af hospicekapaciteten i 
regionen vil først blive disponeret, når kapaciteten er færdigudbygget i 2009, og 
der kan derfor foretages en reduktion på 10 mio. kr. 
 
Efter indregningen af disse konsekvenser af økonomiaftalen samt revurderingen af 
en række budgetposter resterer et problem på 85 mio. kr.  
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Det foreslås, at dette beløb skal findes ved varige driftsbesparelser, men således at 
der kun indgår delårsvirkning i år. Den varige driftsbesparelse kan dermed bidrage 
til at skabe balance i budget 2009. Da der kun er delårsvirkning i 2008 af de vari-
ge driftsbesparelser svarende til ca. 24 mio. kr. findes det resterende beløb på ca. 
61 mio. kr. ved engangsbesparelser i 2008. 
 
Beløbet på 85 mio. kr. foreslås tilvejebragt på følgende måde: 
 
Der gennemføres en reduktion af anvendelsen af vikarer i plejesektoren fra eks-
terne bureauer, og der oprettes i stedet lokale vikarbureauer på de enkelte hospita-
ler og i Region Hovedstadens Psykiatri. Omlægningen gennemføres for alle per-
sonalegrupper i plejesektoren ekskl. FADL-vikarer. Fra 2009 overvejes et totalt 
stop for anvendelse af eksterne vikarer inden for plejeområdet. I 2008 forudsættes 
ved stram styring og anvendelse af eget personale opnået en ”indkøringsbesparel-
se” på ¼ af besparelsens størrelse i 2009, svarende til i alt 8,7 mio. kr.  
 
Der udmøntes 12,5 mio. kr. som varige driftsbesparelser med delårsvirkning i 
2008. Virksomhederne har i løbet af sommeren udarbejdet en nærmere redegørel-
se for, hvordan de vil gennemføre disse besparelser. Der er tale om en bred vifte 
af forslag på såvel lønområdet som øvrig driftsområde. På administrationsområdet 
indgår ligeledes delårsvirkning af besparelsen i 2009 svarende til 2,5 mio. kr. Be-
sparelsen vedrører sygesikringssystemer, kontorhold samt politikerområdet. 
 
Der resterer herefter et besparelsesbehov på ca. 61 mio. kr. 
 
Denne besparelse foreslås fordelt på hospitalerne efter deres andel af bruttobud-
gettet. Såfremt hospitalerne har udisponerede overførsler fra 2007 til 2008 anven-
des disse til at opfylde sparekravet, hvor dette er hensigtsmæssigt. På denne måde 
opfyldes sparekravene for Amager Hospital, Bornholms Hospital, hospitalerne i 
Hillerød, Frederikssund og Helsingør, Rigshospitalet samt delvis for Bispebjerg 
Hospital. De udisponerede overførsler vedrører blandt andet apparatur, udskift-
ning af tekniske installationer, mindre byggearbejder og vedligeholdelsesarbejder 
m.v. Samlet bidrager udisponerede overførsler med 29 mio. kr. 
 
Efter inddragelse af udisponerede overførsler resterer der et problem på 32 mio. 
kr. som skal dækkes af andre engangsbesparelser, fordelt på Bispebjerg Hospital, 
Frederiksberg Hospital, Gentofte Hospital, Glostrup Hospital, Herlev Hospital, 
Hvidovre Hospital samt Region Hovedstadens Psykiatri. Der er også her tale om 
en bred vifte af forslag på såvel løn som øvrig driftsområde. 
 
Virksomhederne oplysninger om hvorledes udmøntningen af besparelserne fore-
slås gennemført fremgår af vedlagte bilag. 
 
Sammenfatning 
Med ovenstående forudsætninger er det muligt at opnå overholdelse af driftsud-
giftsrammen i 2008. Indregningen af konsekvenserne af økonomiaftalen, revurde-
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ringen af en række budgetposter samt konsekvenserne af besparelsesforslagene er 
sammenfattet i nedenstående tabel.  
 
Imødegåelse af udgiftsvækst 

mio.kr.
Ubalance 280

Medicingaranti -23
Meraktivitetspulje -120
Indtægter færdigbehandlede -20
Medicintilskud praksis -10
Forskning, forskydning -12
Hospice -10
Vikarbesparelse -9
Varige driftsbesparelser, 1/4 årsvirkning -13
Besparelser på administration 1/4-årsvirkning -3
Overførsler fra 2007 -29
Andre engangsbesparelser -32

I alt 0  
 
 
Kommunal medfinansiering 
I 2. økonomirapport var det vedrørende finansieringsposten kommunal medfinan-
siering vurderingen, at der ville være mindreindtægter på 200 mio. kr. Økonomi-
aftalen indebærer i sig selv en forbedring heraf på 94 mio. kr. Der vil i 3. økono-
mirapport blive foretaget en fornyet vurdering af indtægterne fra kommunal med-
finansiering. 
 
Regulering af hospitalernes aktivitetsbudgetter som følge af mindreaktivitet 
I forbindelse med konflikten på sundhedsområdet og som følge af ubesatte stillin-
ger har hospitalerne haft en mindreaktivitet i første halvår 2008. 
 
Det foreslås derfor, at hospitalernes aktivitetsbudgetter reduceres med en del af 
denne aktivitetsnedgang, blandt andet fordi de har skullet opretholde kapacitet for 
de grupper, der ikke var strejkeramt. 
 
Der redegøres nærmere herfor i 3. økonomirapport. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Med sagens forudsætninger og gennemførelse af besparelsesforslagene opnås 
overholdelse af driftsudgiftsrammen i 2008. 
 
De bevillingsmæssige korrektioner som følger af forslagene indarbejdes i 3. øko-
nomirapport, der forelægges for forretningsudvalg og regionsråd i september må-
ned 2008. 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 2 

FØRSTEBEHANDLING AF FORSLAG TIL BUDGET 2009 – 2012 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at budgetforslag 2009-2012 overgår til 2. behandling, og 
2. at fristen for fremsættelse af ændringsforslag fastlægges til 18. september 2008  
 
 
RESUME 
 
Budgetforslag 2009-2012 udstikker retningen på en række initiativer, der vil præ-
ge regionens aktiviteter de næste år.   
 
Det drejer sig om realiseringen af hospitalsplanen og psykiatriplanen, udvikling på 
sygesikringsområdet og vedrørende kvaliteten i de sociale tilbud samt den regio-
nale udviklingsplan.  
 
Økonomiaftalen betyder, at Region Hovedstadens råderum på sundhedsområdet 
stiger med 388 mio. kr. i forhold til 2008. Beløbet tilføres ved en forhøjelse af 
bloktilskud og den øvrige finansiering.  
 
Råderummet dækker imidlertid ikke udgiftsbehovet, og der er derfor behov for en 
tilpasning svarende til besparelser på i alt 350 mio. kr. 
 
Udgiftsbehovet indeholder virkning af stigende udgifter til aktivitetsvækst på ho-
spitalerne og praksisområdet som samlet udgør 533 mio. kr. 2 % af aktivitetsvæk-
sten på hospitalerne skal opnås ved rationaliseringer, dvs. uden budgetforøgelser. 
 
Derudover er der andre ændringer vedrørende patienterstatninger, sosu-
uddannelsen og lægelig videreuddannelse m.v., som giver udgiftsvækst på i alt 
169 mio. kr. 
 
Budgetforslaget indeholder også virkningen af ubalancen i budgettet for 2008, 
nedtrapning af statstilskud til forskning, der modgås af virkningen af ændret af-
grænsning mellem drifts- og investeringsudgifter. Disse ændringer giver i alt en 
merudgift på 181 mio. kr. 
 
Der er samtidig mindreudgifter afledt af et lavere aktivitetsniveau i 2008, øgede 
indtægter og mindreudgifter som følge af energibesparende foranstaltninger på i 
alt -146 mio. kr. 
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For at opnå balance på sundhedsområdet er der lagt op til besparelser på i alt 350 
mio. kr., der omfatter ny effektivisering som led i hospitalsplanen, besparelse ved 
stop for brug af eksterne vikarer på hospitalerne, besparelser ved indkøb og admi-
nistration samt en generel besparelse på hospitalerne.  
 
Vedrørende investeringsbudgettet på sundhedsområdet indeholder budgetforslaget 
en ramme på 1.152 mio. kr. tilvejebragt ved bloktilskud og frigivelse af deponere-
de NESA-midler. Beløbet forudsættes anvendt til færdiggørelse af bevilgede inve-
steringsprojekter pr. medio 2008 på sundhedsområdet samt til investeringer i ap-
paratur og it-strategi, renovering m.v.   
 
Investeringsbudgettet indeholder ikke et rådighedsbeløb til nye større projekter i 
forbindelse med hospitals- og psykiatriplanerne, idet finansieringen efterfølgende 
forudsættes tilvejebragt ved tilskud fra statens kvalitetsfond. Det er den foreløbige 
vurdering, at der vil være behov for investeringer på godt 800 mio. kr. i 2009. 
 
2. behandling af budgetforslaget (endelig budgetvedtagelse) sker i regionsrådet 
den 23. september 2008. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Budgetforslaget udstikker retningen på en række initiativer, der vil præge regio-
nens aktiviteter de næste år.  
 
Det drejer sig om realiseringen af hospitalsplanen og psykiatriplanen, arbejdet 
med at udvikle aktiviteterne på sygesikringsområdet, sikringen af kvaliteten i de 
sociale tilbud, regionen varetager, samt arbejdet med den regionale udviklings-
plan.  
 
I nedenstående oversigt gives et samlet overblik over regionens økonomiske ba-
lance i 2009 fordelt på de tre områder, som regionens opgaver og finansiering er 
inddelt i. 
 
Oversigt over udgifter og finansiering

Mio. kr., 2009 pl Sundhed Socialområdet Regional 
udvikling

I alt

Nettodriftsudgifter 27.577,2 -72,4 706,4 28.211,2
Investeringsudgifter 1.152,2 25,5 0,0 1.177,7
Fordelte administrationsudgifter 870,4 21,6 70,3 962,3
Renter 70,0 - - 70,0
Udgifter til finansiering 29.669,8 -25,3 776,6 30.421,2
Statslige og kommunale ti lskud -29.481,0 -775,2 -30.256,2
Medfinansiering af nationale it-projekter 12,0 12,0
Finansiering i alt -29.469,0 0,0 -775,2 -30.244,2
Likviditetsvirkning -200,8 25,3 -1,4 -177,0
Balance 0,0 0,0 0,0 0,0  
 
På sundhedsområdet budgetteres med et nettoudgiftsniveau på 29,6 mia. kr. 
(ekskl. renteudgifter). 
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Nettoudgifterne på sundhedsområdet fordeler sig med: 
 
20,9 mia. kr. til hospitaler og psykiatri m.v. 
6,6 mia. kr. til sygesikring 
1,2 mia. kr. til investeringsudgifter 
0,9 mia. kr. til administration 
 
Med de anførte beløb vil regionen overholde forudsætningerne i aftalen mellem 
Danske Regioner og regeringen om regionernes økonomi i 2009.  
 
Aftalen lægger snævre rammer for væksten i regionerne, og der lægges vægt på 
prioritering, fokus på bedre ressourceanvendelse, øget produktivitet og effektivi-
tet. I aftalen understreges det samtidigt, at der skal satses på kvalitet, at der er be-
sluttet en række markante initiativer, og at fokus skal ligge på implementering og 
konsolidering de kommende år. 
 
Økonomiaftalen betyder, at Region Hovedstadens råderum på sundhedsområdet 
stiger med 388 mio. kr. i forhold til 2008. Beløbet tilføres ved en forhøjelse af 
bloktilskud og den øvrige finansiering.  
 
Råderummet dækker imidlertid ikke udgiftsbehovet, og der er derfor behov for at 
gennemføre besparelser. 
 
I alt 533 mio. kr. afsættes til dækning af stigende udgifter til aktivitetsvækst på 
hospitalerne, akut kræftbehandling, medicin på hospitalerne, udgifter på praksis-
området og hjemmeboende respiratorpatienter. 2 % af aktivitetsvæksten på hospi-
talerne skal opnås ved rationaliseringer, dvs. uden budgetforøgelser. 
 
Derudover er der en række andre ændringer på i alt 169 mio. kr., der blandt andet 
kan henføres til udgifter til patienterstatninger, sosu-uddannelsen og efteruddan-
nelsesinitiativer, udarbejdelse af praksisplaner, lægelig videreuddannelse og visse 
indtægtstab. 
 
Budgetforslaget indeholder også virkningen af ubalancen i budgettet for 2008, 
nedtrapning af statstilskud til forskning, der modgås af virkningen af ændret af-
grænsning mellem drifts- og investeringsudgifter. Disse ændringer giver i alt en 
merudgift på 181 mio. kr. 
 
Der er samtidig mindreudgifter afledt af et lavere aktivitetsniveau i 2008, øgede 
indtægter og mindreudgifter som følge af energibesparende foranstaltninger på i 
alt -146 mio. kr. 
 
Sammenholdes råderummet på 388 mio. kr. med udgiftsbehovet til aktivitetsvækst 
og andre ændringer, er der samlet en ubalance på i alt 350 mio. kr.  
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For at opnå balance på sundhedsområdet er der derfor lagt op besparelser på i alt 
350 mio. kr., der omfatter ny effektivisering som led i hospitalsplanen, besparelse 
ved stop for brug af eksterne vikarer på hospitalerne, besparelser ved indkøb og 
administration samt en generel besparelse på hospitalerne.  
 
Det samlede udgiftsniveau på social- og specialundervisningsområdet er 1,0 mia. 
kr., som finansieres via takstbetaling fra kommunerne. 
 
Det samlede udgiftsniveau for regional udvikling er 0,8 mia. kr., der finansieres 
via bidrag fra staten og kommunerne. Den største udgiftspost inden for regional 
udvikling er regionens tilskud til kollektiv trafik. 
 
Der er derudover indeholdt et budgetforslag for administrationsområdet, som for-
deles til de tre opgaveområder. 
 
Det samlede budget for de tre områder indebærer et likviditetstræk på 177 mio. kr.  
 
Med hensyn til lånoptagelse og afdrag er der i 2009 anvendt økonomiaftalens for-
udsætninger, hvor der efter lånedispensation kan optages lån til refinansiering af 
afdrag på gæld. 
 
Vedrørende investeringsbudgettet på sundhedsområdet indeholder budgetforslaget 
en ramme på 1.152 mio. kr. Beløbet er sammensat af regionens forholdsmæssige 
andel af økonomiaftalens finansiering ved bloktilskud m.v. på landsplan på 3 mia. 
kr., der giver en ramme for regionen på 948 mio. kr. Derudover er der i budgetfor-
slaget lagt op til en forhøjelse på i alt 204 mio. kr. ved frigivelse af deponerede 
NESA-midler og ved anvendelse af det nedsatte råderum på driftsområdet vedrø-
rende Region Midtjylland.  
 
Der lægges op til, at rammen afsættes til færdiggørelse af bevilgede investerings-
projekter pr. medio 2008 på sundhedsområdet samt til investeringer i apparatur og 
it-strategi, renovering m.v.   
 
Budgettet indeholder ikke et rådighedsbeløb til nye større projekter i forbindelse 
med hospitals- og psykiatriplanerne, idet finansieringen efterfølgende forudsættes 
tilvejebragt ved tilskud fra statens kvalitetsfond. Det er den foreløbige vurdering, 
at der vil være behov for investeringer på godt 800 mio. kr. i 2009. 
 
Videre procedure 
Efter forretningsudvalgets behandling den 14. august 2008 forelægges budgetfor-
slaget for regionsrådet den 19. august 2008. 
 
Den 29. august 2008 afholdes møde i Kontaktudvalget, hvor man drøfter udkast til 
rammeaftaler på det sociale område samt grund- og udviklingsbidrag. 
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Der kan stilles budgetspørgsmål frem til den 29. august 2008. I perioden 14. – 27. 
august 2008 gennemføres en høring af budgetforslaget i MED-organisationen.  
 
Den 2. september 2008 afholder forretningsudvalget møde med MED-udvalget 
om budgetforslaget. 
 
Den 16. september 2008 gennemføres 2. behandling af budgetforslaget i forret-
ningsudvalget. 
 
Efter tidligere praksis er det indstillingen, at 18. september 2008 kl. 10.00 er sid-
ste frist for fremsættelse af ændringsforslag. 
 
Den 23. september 2008 er 2. behandling af budgetforslaget (endelig budgetved-
tagelse) i regionsrådet. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Der lægges op til 1. behandling af budgetforslaget for 2009. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet  
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Notat af 13. august 2008 om redaktionelle ændringer i budgetforslag 2009 – 2012 
omdelt. 
 
Forretningsudvalget oversender budgetforslag 2009-2012 med enkelte rettelser til 
2. behandling. 
 
Fristen for ændringsforslag er fastsat til torsdag den 18. september 2008, kl. 
10.00. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
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Bilagsfortegnelse: 
1. Forslag til budget 2009-2012 (er udleveret i forbindelse med budgetseminar) 
 
Sagsnr:  08000802 
Arkiv:         1-21 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 3 

RAMMEAFTALE 2009 MELLEM KOMMUNERNE OG REGION HO-
VEDSTADEN FOR SOCIALE OG SOCIALPSYKIATRISKE TILBUD 
SAMT SPECIALUNDERVISNINGSTILBUD TIL VOKSNE 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at det foreliggende forslag til rammeaftale for 2009 mellem kommunerne og Re-
gion Hovedstaden for sociale og socialpsykiatriske tilbud samt specialundervis-
ningstilbud til voksne godkendes som grundlag for den videre politiske behand-
ling i kontaktudvalget.  
 
 
RESUME 
 
Kommunerne og regionen skal hvert år inden 15. oktober indgå rammeaftale for 
social-, socialpsykiatri- og specialundervisningsområdet. Rammeaftalen skal sikre 
en dynamisk og fremadrettet udvikling på området. Rammeaftalen bygger på re-
degørelser fra kommunerne om det forventede behov for pladser og ydelser, møde 
med den enkelte kommune, regionens virksomheder og en administrativ hørings-
runde. Det foreliggende forslag har været drøftet i den administrative koordinati-
onsgruppe.  
 
Alle eksisterende tilbud videreføres. Der er sket justering af pladstallet på en ræk-
ke institutioner. Enkelte kommuner etablerer yderligere tilbud. Det er dog ikke 
tilstrækkeligt til at undgå venteliste på en række områder. Der er opregnet et antal 
udviklingsfelter, som der skal arbejdes videre med frem mod næste rammeaftale. 
 
Forslaget skal forelægges på Kontaktudvalgets møde den 29. august 2008, inden 
det går til endelig politisk godkendelse i kommunerne og regionen. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Kommunerne og regionen skal hvert år inden den 15. oktober indgå rammeaftale 
for social-, socialpsykiatri- og specialundervisningsområdet. Rammeaftalen om-
fatter på det sociale og socialpsykiatriske område dels de tilbud, som drives af 
regionen, dels de tilbud, som kommunerne har overtaget i henhold til § 190 i lov 
om social service. På specialundervisningsområdet omfatter aftalen de tilbud, som 
regionen driver, eller som beliggenhedskommunen har valgt at overtage. 
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Rammeaftalen skal sikre en dynamisk og fremadrettet udvikling på områderne. 
Dette forudsætter en tæt dialog mellem kommunerne og regionen præget af et 
åbent netværksbaseret samarbejde og gensidig understøttelse af opgaveløsningen i 
alle dens faser. 
 
På kontaktudvalgets møde den 18. februar 2008 godkendtes en administrativ for-
beredelsesproces for udarbejdelse af forslag til rammeaftale for 2009. Processen er 
fulgt. 
 
Rammeaftalen er udformet ud fra krav stillet i bekendtgørelser og vejledninger på 
området. Den bygger på dels redegørelser udarbejdet af kommunerne om det for-
ventede behov for pladser og andre ydelser på de forskellige områder dels kom-
munernes krav til opgaveløsningen. Datagrundlaget er kvalificeret gennem admi-
nistrative møder med de enkelte kommuner, hvor også kommunernes forventnin-
ger til den fremtidige opgaveløsning er drøftet. Rammeaftalens konkrete udform-
ning er udviklet i et administrativt samarbejde mellem kommunerne og Region 
Hovedstaden. 
 
Rammeaftalens afsnit 1 og 2 indeholder det forpligtende aftalestof, afsnit 3 den 
beskrivende del og afsnit 4 de emner, der skal bearbejdes frem mod næste ramme-
aftale. I bilagsdelen er indeholdt oversigter over tilbud indeholdt i rammeaftalen, 
ventelister, enkelte institutionsbeskrivelser mv. 
 
Forslaget har været til administrativ høring i de enkelte kommuner og regionens 
virksomheder med henblik på kvalitetssikring af oplysninger m.v. Da alle kom-
muner endnu ikke har reageret, kan enkelte redaktionelle præciseringer, der ikke 
har principiel betydning, skulle indarbejdes efterfølgende.  
 
Af rammeaftalen skal fremgå takster for de tilbud, der er omfattet af aftalen. Af 
forslaget til rammeaftale side 30 og 31 fremgår principperne for takstberegning og 
afregning. De konkrete takster på de enkelte tilbud er under beregning i kommu-
nerne og regionen. Foreløbige takster forventes at foreligge 1. september og ende-
lige takster ca. 1. oktober 2008. De endelige takster vil komme til at fremgå af 
tilbudsoversigten. 
 
Alle eksisterende tilbud videreføres. Der sker justering af pladstallet på en række 
tilbud. Der foreslås med rammeaftalen ikke etableret yderligere regionsdrevne 
tilbud. 
 
Rammeaftalen skal synliggøre overensstemmelsen mellem henholdsvis den til 
rådighed værende kapacitet og den forventede efterspørgsel i 2009 på de forskel-
lige indsatsområder. Kapaciteten er ikke tilstrækkelig til at undgå venteliste set ud 
fra kommunernes oplysninger. For børn og unge drejer det sig primært om aflast-
nings- og døgnpladser til børn og unge med autisme. For voksne drejer det sig 
navnlig om døgntilbud til personer med autisme, personer med psykisk udvik-
lingshæmning og personer med sindslidelser. Ventelisterne vurderes at være fal-
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dende fra 2007 til 2008 for tilbud til børn og unge samt voksne sindslidende, mens 
de er stigende for voksne med handicap. Ventelister er derfor fortsat et fokuspunkt 
i rammeaftalen, jf. herved regionsrådets beslutning ved behandling af rammeaftale 
2008 
 
Der er sammenhæng mellem rammeaftalen og sundhedsaftalerne på psykiatriom-
rådet, som led i opfølgningen af den tidligere nedsatte arbejdsgruppe vedr. botil-
bud til personer med sindslidelser og konkretiseringen af sundhedsaftalerne vil 
denne sammenhæng blive dyrket. Det er kommunernes forventning, at det kan 
skabe større flow gennem de socialpsykiatriske botilbud og dermed reducere ven-
telisten til botilbuddene for sindslidende. Ventelisten til midlertidige botilbud er 
uændret fra 2007 til 2008. Ventelisten til længerevarende botilbud er faldende. 
 
De fremadrettede opgaver er beskrevet i forslaget til rammeaftale side 59-62. 
 
Da regionen kun kan løse de opgaver, der er fastlagt i rammeaftalen, er det anført, 
at den enkelte kommune kan anmode regionen om at deltage i løsningen af akutte 
opgaver. Opgaverne aftales og prissættes særskilt ud fra principperne i den gene-
relle takstaftale. 
 
Den eksisterende administrative koordinationsgruppe med repræsentanter for 
kommunerne og Region Hovedstaden forudsættes videreført. Koordinationsgrup-
pen skal forestå den løbende opfølgning på aftalen, iværksætte de beskrevne ud-
redningsopgaver, der fremgår af rammeaftalen, og forestå den administrative for-
beredelse af næste års rammeaftale. 
 
Sagen forelægges på Kontaktudvalgets møde den 29. august 2008 til drøftelse. 
Herefter går aftalen til politisk behandling i kommunerne og endelig behandling i 
regionen, inden rammeaftalen endeligt behandles på Kontaktudvalgsmødet den 6. 
oktober 2008. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Der er ingen økonomiske konsekvenser forbundet med forslaget for Region Ho-
vedstaden. 
 
Tilbud, der drives i henhold til rammeaftalen, finansieres fuldt ud af de kommu-
ner, der benytter tilbuddene. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
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FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales med enkelte redaktionelle rettelser, idet kommunerne anmodes om at 
belyse hvordan der arbejdes med nedbringelse af ventelisten samt baggrunden for 
det høje antal på venteliste for voksne (handicap og sindslidende). 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Forslag til rammeaftale 2009 for social-, socialpsykiatri- og specialundervisningsområdet 

(FU) 
2. Bilag til forslag til rammeaftale 2009 (Bilaget er på 100 sider og kan rekvireres i råds- og 

udvalgssekretariatet) 
3. Oversigt over kommunernes administrative kommentarer til rammeaftale 2009 (Bilaget er på 

ca. 100 sider og kan rekvireres i råds- og udvalgssekretariatet) 
 
Sagsnr:  08001830  
Arkiv:    1-15-1-73 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 4 

AFRAPPORTERING AF REGION HOVEDSTADENS KVALITETS-
STRATEGI – SAMT FORSLAG OM FREMTIDIG AKKREDITERINGS-
STRATEGI 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at regionsrådet godkender den vedlagte status for arbejdet med regionens kva-

litetsstrategi (afrapportering i henhold til årshjul), og 
2. at regionsrådet godkender forslag om akkrediteringsstrategi for regionens ho-

spitaler og Region Hovedstadens Psykiatri, således at der gennemføres akkre-
ditering ved både Den Danske Kvalitetsmodel og Joint Commission Internati-
onal.  

 
 
RESUME 
 
Regionsrådet godkendte på sit møde den 6. februar 2007 Kvalitetsstrategi for Re-
gion Hovedstaden 2007 – 2009.  
 
I vedlagte rapport gøres rede for status for implementeringen af kvalitetsstrategien 
(afrapportering i henhold til årshjul).  
 
Det indstilles, at regionsrådet samtidig med godkendelse af afrapporteringen på 
kvalitetsstrategien træffer beslutning om den fremtidige akkrediteringsstrategi for 
regionen, således at der gennemføres akkreditering ved både Den Danske Kvali-
tetsmodel (DDKM) og Joint Commission International (JCI). Denne beslutning 
bør ikke afvente udarbejdelse af en samlet kvalitetspolitik for regionen for perio-
den 2010 og fremefter. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Afrapportering på kvalitetsstrategi 
Regionsrådet godkendte på sit møde den 6. februar 2007 Kvalitetsstrategi for Re-
gion Hovedstaden 2007 – 2009. 
 
Kvalitetsstrategien angiver mål, principper og indsatsområder for det fælles kvali-
tetsarbejde i sundhedsvæsenet samt på det sociale område. 
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I vedlagte afrapportering redegøres for status for implementering af kvalitetsstra-
tegien på følgende områder:  
 

 Etablering af kvalitetsorganisationen, 
 Forberedelse til akkreditering, 
 Dokumentstyring, 
 Patientsikkerhed, 
 Sygdomsspecifik kvalitet, 
 Patientoplevet kvalitet, 
 Kvalitetsudvikling i praksissektoren, 
 Medicin, 
 Forløbsstyring og tværsektoriel udvikling, 
 Kvalitetsudvikling på det sociale område. 

 
Akkrediteringsstrategi for regionen 
Kvalitetsstrategien skal afløses af en samlet kvalitetspolitik for regionen, som og-
så vil indeholde fælles kvalitetsmål og indsatsområder, herunder i relation til 
DDKM- og JCI-akkreditering.  
For så vidt angår forberedelse til akkreditering fremgår det af afrapporteringen, at 
regionen har bidraget aktivt til den fortsatte udvikling af Den Danske Kvalitets-
model, samt at der er gennemført mock survey (”generalprøve”) og fornyet akkre-
ditering ved Joint Commission International på de tidligere JCI-akkrediterede ho-
spitaler. Det fremgår endvidere, at der på de hospitaler, der ikke tidligere er Joint 
Commission-akkrediteret, er gennemført en foranalyse til akkreditering i samar-
bejde med Joint Commission. 
 
Disse aktiviteter har understreget ønsket om et fortsat samarbejde om akkredite-
ring med Joint Commission International som supplement til akkreditering ved 
Den Danske Kvalitetsmodel – for alle regionens hospitaler og Region Hovedsta-
dens Psykiatri. 
 
Behovet for at træffe beslutning om en fælles akkrediteringsstrategi for alle regio-
nens virksomheder er aktualiseret af regionens hospitals- og psykiatriplaner, der 
medfører en betydelig samordning på tværs af virksomheder og tidligere amts-
grænser. Samordningen forudsætter ensartede kvalitetskrav og vejledninger. 
 
Det vurderes, at regionens hospitaler allerede nu opfylder en stor del af kravene i 
Den Danske Kvalitetsmodel, hvilket skyldes flere års arbejde med at opfylde kva-
litetsstandarder samt et systematisk arbejde med kvalitetsudvikling og kvalitets-
vurdering generelt. Joint Commissions internationale standarder er på en række 
punkter mere omfattende i både bredde og dybde end Den Danske Kvalitetsmo-
del. 
 
Ønsket er således at supplere akkreditering ved Den Danske Kvalitetsmodel med 
akkreditering ved Joint Commission International. Der er en høj grad af emne-
mæssig overensstemmelse mellem de to modeller. Der vil derfor kunne arbejdes 
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med vejledninger for sundhedspersonalet, der omfatter begge sæt af standarder. 
Dermed begrænses byrden ved at arbejde med to systemer. 
 
Akkreditering ved begge modeller kan sikre, at regionen både bruger muligheder-
ne for kvalitetsudvikling og akkreditering på nationalt niveau og fastholder frem-
driften i kvalitetsarbejdet i virksomhederne. Endelig skal planen ses i lyset af øn-
sket om meget direkte at anvende international inspiration og erfaring i kvalitets-
arbejdet på hospitalerne og i psykiatrien. JCI besidder erfaring med akkreditering i 
hele verden og har årtiers erfaring, som det vil tage lang tid at opbygge på et til-
svarende niveau i Danmark.  
 
Region Hovedstaden deltager uændret i udvikling og videreudvikling af DDKM, 
og regionen lægger stor vægt på udviklingen af DDKM som en national, tværsek-
toriel akkrediteringsmodel, der kan understøtte hele patientforløbet og binde 
sundhedsvæsenets sektorer tættere sammen. 
 
Tidsplanen for akkreditering i de to modeller vil blive fastlagt under hensyn til, at 
det af Økonomiaftalen for 2009 mellem regeringen og Danske Regioner fremgår, 
at implementeringen af Den Danske Kvalitetsmodel er udsat til 2010.  
 
Regionens akkrediteringsstrategi vil skulle revurderes i lyset af udviklingen af 
Den Danske Kvalitetsmodel. 
 
Der er i notat af 14. juli 2008 redegjort mere detaljeret for forslaget om akkredite-
ring efter begge modeller.  Notatet vedlægges som bilag. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Akkreditering ved Joint Commission International vil ikke medføre merudgifter i 
2009. 
 
Udgifter til akkreditering ved Den Danske Kvalitetsmodel forventes at indgå i 
økonomiaftalen mellem regionerne og regeringen for 2010. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
 



23 

 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Ad 1: Anbefales, således at underudvalget vedrørende hospitalsområdet, underud-
valget vedrørende psykiatri- og socialområdet og underudvalget vedrørende prak-
sis- og forebyggelsesområdet anmodes om at fremkomme med bemærkninger på 
relevante områder. Administrationen anmodes om at udarbejde delkommissorier 
for dette arbejde. 
 
Ad 2: Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Afrapportering af Kvalitetsstrategi, juli 2008 (FU) 
2. Notat om Baggrund for Akkrediteringsstrategi, 14. juli 2008 (FU) 
 
Sagsnr:  08008064 
Arkiv: 1-01-72 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
Forretningsudvalget den 17. juni 2008, sag nr. 5 
 
SAG NR. 5 

STRATEGI FOR UDVIKLING AF SERVICE, KVALITET OG EFFEKTI-
VITET I OPGAVELØSNINGEN SAMT UDBUDSPOLITIK  
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at forslag til strategi for udvikling af service, kvalitet og effektivitet i regionens 
opgaveløsning samt udbudspolitik godkendes. 
 
 
RESUME 
 
Region Hovedstaden skal i henhold til styrelsesloven udarbejde en strategi for, 
hvordan service, kvalitet og effektivitet i opgavevaretagelsen kan udvikles samt 
udarbejde en udbudspolitik.  
 
Strategien skal indeholde fire overordnede elementer: 1) En oversigt over indsats-
områder, 2) en arbejdsplan, som beskriver hvordan Region Hovedstaden vil føre 
initiativerne i de pågældende indsatsområder ud i livet og tidsperspektivet heri, 3) 
en udbudspolitik samt 4) en angivelse af, på hvilke områder regionen påtænker at 
anvende udbud i perioden.  
 
På mødet i forretningsudvalget den 17. juni 2008 blev forslag til strategi for udvik-
ling af service, kvalitet og effektivitet i regionens opgaveløsning samt udbuds-
politik forelagt. Sagen blev udsat, idet der blev givet udtryk for ønske om ændrin-
ger/bemærkninger. Efterfølgende er der modtaget skriftlige bemærkninger herom. 
Bemærkningerne er refereret i vedlagt bilag.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Indledning 
Regionen skal i henhold til styrelsesloven udarbejde en strategi for, hvordan ser-
vicen, kvaliteten og effektiviteten i opgavevaretagelsen kan udvikles samt fastlæg-
ge en udbudspolitik. Indenrigs- og sundhedsministeriet har udsendt en særlig be-
kendtgørelse om emnet i 2002. 
 
Den primære målgruppe for denne strategi er borgerne i Region Hovedstaden. 
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I henhold til bekendtgørelsen skal strategien bl.a. indeholde en kort og borgerrettet 
beskrivelse af væsentlige og højt prioriterede borgerrettede indsatsområder, som 
forventes iværksat i perioden. Herudover skal strategien indeholde en udbudspoli-
tik samt en angivelse af, på hvilke områder regionen påtænker at anvende udbud i 
perioden 2007-2009. 
 
Regionsrådet skal udarbejde en opfølgningsredegørelse på udviklingsstrategien 
senest 3. kvartal 2009.  
 
Der er derfor udarbejdet et forslag til strategi for Region Hovedstaden samt ud-
budspolitik. Forslaget er vedlagt som bilag 1. 
 
Indsatsområder 
På regionsrådets seminar den 1. februar 2008 blev en række borgerrettede indsats-
områder præsenteret. Indsatsområderne tog udgangspunkt i vedtagne politikker og 
i besluttede, samt kommende strategier m.v. i Region Hovedstaden.  
 
Fælles for alle indsatsområder er ønsket om at sikre en fortsat udvikling af regio-
nens service og af kvalitet og effektivitet i regionens serviceydelser.  
 
Regionens servicestrategi er afgrænset til følgende: 
 
Sundhedsområdet: 
 Hospitalsplan, 
 Psykiatriplan, 
 Kvalitetsstrategi, 
 Plan for sundhedsberedskab og præhospital indsats, 
 Plan for den ældre medicinske patient, 
 Strategi for kronisk sygdom, 
 Praksisplan for almen praksis, 
 Praksisplan for speciallægeområdet, 
 Forebyggelsespolitik, 
 Kost- og ernæringspolitik, 
 Bruger-, patient- og pårørendepolitik, 
 Sundhedsforskningspolitik. 

 
Regional udvikling: 
 Den regionale udviklingsplan, 
 Erhvervsudviklingsstrategi, 
 Jordforureningsstrategi. 

 
For hvert af indsatsområderne er i forslaget angivet, hvilke initiativer der iværksæt-
tes, hvordan initiativerne påtænkes gennemført og det tidsmæssige perspektiv her-
for. 
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Udbudspolitik 
Regionen skal som en del af strategiarbejdet udarbejde retningslinjer for anvendel-
se af udbud i form af en udbudspolitik. Hensigten er, at regionsrådet i udbudspoli-
tikken på forhånd har afklaret de overordnede og principielle spørgsmål om, hvor-
dan udbud og udlicitering skal inddrages i regionens opgave-varetagelse. 
 
I udbudspolitikken fastsættes regionens overordnede retningslinjer inden for en 
række centrale forhold, herunder bl.a. en beskrivelse af medarbejderforhold, op-
følgning og kontrol, efter hvilken procedure der skal træffes en beslutning om ud-
bud, valg af leverandør, kravspecifikation og betingelser ved udbud samt anven-
delsen af sociale klausuler. 
 
Forslag til udbudspolitik er udarbejdet af en arbejdsgruppe, nedsat i regi af Re-
gionH-MED udvalget. Arbejdsgruppens forslag har været i høring i virksomheder 
og koncernstabe og anbefales af et enigt RegionH-MED udvalg.  På mødet i for-
retningsudvalget den 17. juni 2008 blev forslag til strategi for udvikling af service, 
kvalitet og effektivitet i regionens opgaveløsning samt udbudspolitik forelagt. Sa-
gen blev udsat, idet der blev givet udtryk for ønske om ændringer/bemærkninger til 
afsnittet om udbudspolitikken.  
 
Efterfølgende er der modtaget skriftlige bemærkninger, som er refereret i vedlagte 
bilag 2. 
 
Ud fra en målsætning om at regionens ydelser skal leveres i den ønskede kvalitet 
til lavest mulige omkostning skal det efter forslaget løbende vurderes, hvordan den 
mest hensigtsmæssige opgavevaretagelse kan opnås. Det skal herunder vurderes, 
om opgaver der løses i eget regi, bør udsættes for konkurrence og om opgaver, der 
udføres af andre, alternativt kunne udføres i eget regi. 
 
Efter forslaget træffes beslutning om udbud af forretningsudvalget i følgende til-
fælde: 
 
 forslag om udbud af opgaver, der går på tværs af virksomhederne, og hvor op-

gaven hidtil har været varetaget af regionens medarbejdere, 
 forslag om andengangsudbud af opgaver, der går på tværs af virksomhederne, 

og hvor opgaven har været udliciteret i en kontraktperiode, og hvor der er væ-
sentlige ændringer i udbudsgrundlaget,  

 forslag om udbud, hvor der er tale om større udbud af kliniske ydelser. 
 
I øvrige tilfælde træffes beslutningen af den pågældende virksomhedsledelse.  
 
Der vil til brug for den administrative udmøntning af udbudspolitikken blive udar-
bejdet en teknisk udbudsvejledning for virksomhederne. Der skal endvidere i hen-
hold til MED-rammeaftalen udarbejdes retningslinjer for MED-udvalgets inddra-
gelse i forbindelse med udbud og udlicitering på tjenesteydelsesområdet.    
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Påtænkte udbud 
For perioden 2007 – 09 har følgende områder enten været i udbud, er genstand for 
overvejelser om genudbud, eller overvejes udbudt:  
 Ambulancebefordring, 
 Liggende, men ikke behandlingskrævende, patientbefordring, 
 Tolkeydelser, 
 Vikarydelser, 
 Stillingsannoncering, 
 Rengørings- og serviceydelser, herunder vinduespolering, 
 Produktion og levering af patientkost og drift af kantiner, 
 Vaskeriydelser, 
 Konsulentbistand. 

 
Region Hovedstaden vil en gang årligt ajourføre og offentliggøre en oversigt over 
gennemførte og påtænkte udbud på tjenesteydelsesområdet i regionen og dens en-
kelte virksomheder. Oversigten offentliggøres første gang i efteråret 2008 på regi-
onens hjemmeside.  
 
Offentliggørelse 
Der stilles ingen særlige formkrav til offentliggørelsen af regionens strategi for 
udvikling af servicen, kvaliteten og effektiviteten i opgavevaretagelsen samt ud-
budspolitik. Det foreslås, at strategien offentliggøres på regionens hjemmeside. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke i sig selv økonomiske konsekvenser. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
17.06.2008: Udsat. 
 
14.08.2008:  
 
V (3) fremsatte følgende ændringsforslag: 
Side 26 – afslutningen af afsnit 4.4 Udbudsformer:  
”Såfremt der i mere end én udbudsrunde ikke har været mere end ét bud på en 
opgave, ”fritages” opgaven for yderligere udbudsrunder. Dog sættes opgaven på 
en liste, hvor der er en løbende ”udfordringsret”. Udbud skal således ikke ske for 
udbuddets skyld, men for at sikre den bedste service til den bedste pris”. 
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For stemte: V (3), C (1), i alt 4. 
Imod stemte: A (3), B (2), F (1), i alt 6. 
Undlod at stemme O (1). 
Ændringsforslaget er således ikke anbefalet. 
 
V (3) stillede følgende ændringsforslag: 
Side 27 – afslutningen af afsnit 4.5 Opgavens egnethed til udbud: 
”Dog kan regionen ikke hjemtage opgaver uden forudgående udbud, hvor også 
regionen altid kan deltage i udbuddet på lige fod med eksterne udbudsgivere” 
For stemte: V (3), C (1), i alt 4. 
Imod stemte: A (3), B (2), F (1), i alt 6. 
Undlod at stemme: O (1). 
Ændringsforslaget er således ikke anbefalet. 
 
Side 27 – afsnit 4.7.1. Grundlag for samarbejde med eksterne leverandører, og 
side 28 – afsnit 4.7.2. Overordnede tildelingsprincipper. 
Forretningsudvalget anbefaler følgende fælles forslag: 
”I Region Hovedstadens udbudsmateriale stilles som udgangspunkt ikke krav til 
tilbudsgivere, som ikke er nødvendige for at kunne løse opgaven inden for lovens 
rammer, og som dermed kunne udelukke tilbudsgivere fra at afgive tilbud. I kon-
krete udbud, hvor dette er relevant, kan andre krav dog stilles, fx hvorvidt leve-
randøren har forpligtet sig til FN’s Global Compact program”. 
 
Side 31 – afsnit 4.9.3 Sociale klausuler: 
Forretningsudvalget anbefaler følgende ændring: 
”Kravene skal - med mindre helt særlige hensyn gør sig gældende - være på ni-
veau med de krav, som regionen stiller i forhold til egen virksomhed ved opga-
vens udførelse i eget regi”. 
 
V (3) stillede følgende ændringsforslag: 
Side 31 – afsnit 4.10 Miljøkrav: 
Der foreslås tilføjet et nyt afsnit: 
”Særlige miljøkrav skal dog altid være på niveau med de krav, som regionen stil-
ler i forhold til egen virksomhed ved opgavens udførelse i eget regi”. 
For stemte: V (3), F (1), i alt 4. 
Imod stemte: A (3), B (2), C (1), i alt 6. 
Undlod at stemme: O (1). 
Ændringsforslaget er således ikke anbefalet. 
 
Forretningsudvalget anbefaler herefter følgende ændringsforslag stillet af C: 
”Særlige miljøkrav skal være på niveau med de krav, som regionen stiller i for-
hold til egen virksomhed ved udførelse af opgaven i eget regi, med mindre særlige 
hensyn gør sig gældende.” 
 
V (3) stillede følgende ændringsforslag: 
Side 33 – afsnit 5.1 Påtænkte udbud: 
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 ”Udbud af vagtcentral 
 Udbud af mammografiscreening (jf. meddelelse nr. 39.08 på forretningsud-

valgsmødet den 17. juni 2008 hvoraf det fremgår at Region Hovedstaden in-
den udgangen af 2009 vil gennemføre udbud med det formål at undersøge mu-
ligheden hos privat leverandør at tilkøbe screeninger) 

 Indhente bud på fx en pakke af 300 knæoperationer”. 
For stemte: V (3), C (1), O (1), i alt 5. 
Imod stemte: A (3), B (2), F (1), i alt 6. 
Undlod at stemme: 0. 
Ændringsforslaget er således ikke anbefalet. 
 
Forretningsudvalget anbefaler herefter administrationens indstilling med ovenstå-
ende anbefalede ændringer. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Udkast til strategi for udvikling af service, kvalitet og effektivitet i opgaveløsningen samt udbudspo-

litik (FU) 
2. Oversigt – bemærkninger (FU) 
 
Sagsnr:  008008409 
Arkiv: 1-30-70 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 6 

REGION HOVEDSTADENS ÅRSBERETNING PÅ ARBEJDSMILJØ-
OMRÅDET 2007 - 2008  
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at Region Hovedstadens årsberetning på arbejdsmiljøområdet 2007 - 2008 tages 
til efterretning. 
 
 
RESUME 
 
Det fremgår af henholdsvis regionens MED-aftale (arbejdsmiljøaftale) og ar-
bejdsmiljøpolitik, at regionens virksomheder en gang årligt skal udarbejde en be-
skrivelse af deres arbejdsmiljøindsats og udfordringer. Beskrivelserne skal drøftes 
af RegionH MED-udvalget i en årsberetning, som efterfølgende forelægges re-
gionsrådet. 
 
I den årlige beskrivelse skal virksomhedernes MED-organisation give en status på 
arbejdsmiljøindsatsen i det forgangne år. Virksomhedernes MED-organisation 
skal også se fremad og udpege pejlemærker eller udfordringer for det kommende 
år.  
 
RegionH MED-udvalget skal som regionens øverste arbejdsmiljøudvalg tage af-
sæt i virksomhedernes udfordringer ved at fastlægge overordnede indsatsområder 
for det kommende år.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Den første årsberetning i regionen omfatter perioden 1. januar 2007 – 30. april 
2008. Koncern HR har sammenfattet årsberetningen med udgangspunkt i års-
beskrivelserne fra regionens virksomheder.  
 
Årsberetningen på arbejdsmiljøområdet indgår i det politiske årshjul for regions-
rådet sammen med Region Hovedstadens årsberetning på personaleområdet.  
 
I årsberetningen beskrives organiseringen af arbejdsmiljøområdet i Region Ho-
vedstaden, det lokale arbejdsmiljøarbejde i regionens virksomheder, de overord-
nede indsatsområder samt fælles arbejdsmiljøaktiviteter i regionen. 
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I årsberetningens bilag 1 og 2 beskrives regionens sygefravær samt regionens på-
bud fra Arbejdstilsynet. I bilag 3 beskrives fordelingen af de centrale budgetmid-
ler i 2008 til arbejdsmiljøområdet samt rekruttering og fastholdelse. Virksomhe-
dernes årsbeskrivelser indgår som bilag 4.  
 
Forandringer og et presset arbejdsmarked udfordrer også arbejdsmiljøet. En indi-
kator på arbejdsmiljøet er regionens sygefravær, som gennemsnitligt ligger på 5,6 
pct. Målet er, at alle regionens virksomheder skal have et sygefravær på under 5 
pct.  Der er i regionen igangsat mange tiltag til forbedring og systematisering af 
arbejdsmiljøindsatsen – både på tværs af regionen og lokalt på regionens virk-
somheder. Et af tiltagene er en række særligt prioriterede indsatsområder i 2008. 
 
Dele af årsberetningen på arbejdsmiljøområdet indgår i Region Hovedstadens 
årsberetning for personaleområdet 2007/2008. 
 
Det fremgår af årsberetningen, at 2007 – 2008 har været præget af et stort enga-
gement og mange aktiviteter – såvel lokalt som tværregionalt. I starten af 2007 
blev Region Hovedstadens MED- og arbejdsmiljøorganisation etableret. Herefter 
er fundamentet for arbejdsmiljøindsatsen blevet konkretiseret, besluttet og udmøn-
tet i et samspil mellem regionens virksomheder og MED-organisation.  
 
Arbejdsmiljøindsatsen peger også fremad – blandt andet via de tre overordnede 
indsatsområder for perioden 2008 – 2009. De tre indsatsområder er i prioriteret 
rækkefølge: 
 
1. Trivsel og arbejdsglæde – med fokus på fusioner og forandringer, 
2. Systematik og metoder i arbejdsmiljøarbejdet, 
3. Arbejdsmiljø i byggeri (nybyggeri og ombygning jf. regionsrådets beslutning 

om kvalitet i byggeri). 
 
Indsatsområderne afspejler de aktuelle udfordringer i Region Hovedstaden og 
særskilt på arbejdsmiljøområdet. Udfordringerne er blandt andet koblet op på ho-
spitals- og psykiatriplanen samt rekruttering og fastholdelse af ansatte. I den 
sammenhæng indgår initiativer med henblik på senere arbejdsmiljøcertificering.  
 
Regionens virksomheder har i deres årsbeskrivelser kommenteret, om de overord-
nede indsatsområder for 2008 – 2009 bør suppleres med nye indsatsområder. Med 
udgangspunkt i virksomhedernes anbefalinger har Koncern HR foreslået RegionH 
MED-udvalget, at de udpegede indsatsområder ikke suppleres med yderligere 
indsatsområder i 2008 – 2009. RegionH MED-udvalget har på møde den 18. juni 
2008 tiltrådt forslaget. 
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ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke i sig selv økonomiske konsekvenser. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Region Hovedstadens årsberetning på arbejdsmiljøområdet 2007- 2008 (FU) 

- underbilag 1, Sygefravær (FU) 
- underbilag 2, Påbud fra Arbejdstilsynet (FU) 
- underbilag 3, Fordeling af centrale budgetmidler til arbejdsmiljøområdet samt rekruttering  
   og fastholdelse i 2008 (FU) 
- underbilag 4, Virksomhedernes årsbeskrivelser (materialet er på 187 sider og kan rekvireres  
   i råds- og udvalgssekretariatet) 

 
Sagsnr:  08009871 
Arkiv: 1-13-3 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 7 

ÅRSBERETNING FOR PERSONALEOMRÅDET 2007/2008 I REGION 
HOVEDSTADEN 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at forslag til årsberetning for personaleområdet 2007/2008 i Region Hovedstaden 
tages til efterretning. 
 
 
RESUME 
 
Formålet med regionens årsberetning er at sætte personaleområdet på dagsordenen 
og at lægge op til drøftelse af tendenser og udfordringer inden for personaleområ-
det i forhold til fremtidige indsatsområder i regionen.  
 
Årsberetningen for personaleområdet 2007/08 for Region Hovedstaden er en sum-
marisk og tværregional status i forhold til udvalgte temaer på personaleområdet, 
der på hver deres måde giver et perspektiv på regionen som attraktiv arbejdsplads. 
Årsberetningen giver derved et billede af den aktuelle situation og af de aktivite-
ter, der har været i fokus i det seneste år.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Årsberetningen indgår i det politiske årshjul for regionsrådet. Samtidig har rappor-
ten også andre vigtige målgrupper i regionen – især virksomhedernes ledelser, 
MED-udvalg på alle niveauer, tillidsrepræsentanter og sikkerhedsrepræsentanter 
foruden virksomhedernes HR- eller personalefunktioner. Årsberetningen er på den 
måde også et vigtigt internt redskab for kommunikation i forhold til tendenser på 
personaleområdet og udfordringer for regionen. 
 
Den vedlagte årsberetning er tilvejebragt under noget vanskelige omstændigheder 
i foråret 2008, dels på grund af, at regionens politikker og tiltag naturligt kun har 
”virket” i kort tid, dels på grund af overenskomstkonflikten, der især har påvirket 
virksomhedernes mulighed for rapportering.  
 
Generelt kan siges, at personaleområdet i det første halvandet år i Region Hoved-
staden har været præget af intentionen om og arbejdet med at skabe et fælles fun-
dament. Resultatet er fælles personalepolitikker, etablering af MED-organisation, 
uddannelsesråd, netværksfora, årshjul, årsberetning, medarbejderstrategi, initia-
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tivprogram, uddannelsesprogrammer og prioriterede indsatsområder. Årsberetnin-
gen dokumenterer situationen med data, oversigter og fremtidsperspektiver.  
Indholdet i årsberetningen for 2007/08 er følgende: 
 Et resumé af årsberetningen med indhold og pointer, 
 Årsberetningen en status og et udgangspunkt for fremtidige prioriteringer (ind-

ledning), 
 Fælles politikker inden for personaleområdet, 
 Organisationsforandringer, 
 Rekruttering og fastholdelse, 
 Arbejdsmiljø, 
 Uddannelse og læring, 
 Arbejdstid og rummelighed, 
 Personalestatistik. 

 
Ganske kort kan de vigtigste emner i årsberetningen beskrives således: 
 
Fælles politikker i regionen 
Region Hovedstaden har nu fire fælles politikker på personaleområdet: personale-
politik, arbejdsmiljøpolitik, ledelsespolitik og misbrugspolitik. Der er gjort for-
skellige tiltag for at implementere disse i regionens virksomheder, og de har dan-
net grundlag for retning og drøftelser i regionens virksomheder. 
 
Organisationsforandringer 
Dannelsen af regionen har betydet mange forandringer for de ansatte. Og flere 
forandringer venter i forbindelse med hospitals- og psykiatriplanens forsatte im-
plementering. Det er vigtigt at bevare et længerevarende fokus på fusionsproces-
sen, fordi der følger en energikrævende konsolideringsfase efter selve realiserin-
gen af fusioner. Den hjælp og støtte til forandringer, der på nuværende tidspunkt 
er udviklet tværgående i regionen, er bl.a. de personalepolitiske principper for 
gennemførelse af større organisationsforandringer, den nedsatte følgegruppe un-
der regionens øverste MED-udvalg, materiale med fusionshåndbog og ledelses-
guide, en fælles projektstyringsmodel og forskellige former for konsulentbistand 
samt sparring og netværk for ledere. 
 
Rekruttering og fastholdelse 
Regionens virksomheder vurderer, at der i 2. kvartal er godt 1700 ledige stillinger. 
Samtidig viser beskæftigelsesprognoser for de kommende år, at fremtidens ar-
bejdsmarked formentlig vil få en endnu større ubalance med mangel på arbejds-
kraft inden for sundhedsområdet. I 2008 er der igangsat rigtig mange forskellige 
tiltag – både tværgående og på virksomheder - for at skabe en bedre rekrutterings- 
og fastholdelsessituation i regionen. Det er derfor vigtigt, at der også fremover 
arbejdes intensivt og målrettet i forhold til regionens rekrutterings- og fastholdel-
sessituation. Rekruttering- og fastholdelse vil derfor blive et helt centralt punkt i 
de forslag der senere udarbejdes til medarbejderstrategi i regionen for 2008-09.  
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Arbejdsmiljø 
Forandringer og et presset arbejdsmarked udfordrer også arbejdsmiljøet. En indi-
kator på arbejdsmiljøet er regionens sygefravær, som gennemsnitligt ligger på 5,6 
pct. Målet er, at alle regionens virksomheder skal have et sygefravær på max 5 
pct. Der er i regionen igangsat mange tiltag til forbedring og systematisering af 
arbejdsmiljøindsatsen – både på tværs af regionen og lokalt på regionens virk-
somheder. Et af tiltagene er en række særligt prioriterede indsatsområder i 2008: 
”Trivsel og arbejdsglæde med fokus på fusioner og forandringer”, ”Systematik og 
metoder i arbejdsmiljøarbejdet” samt ”Arbejdsmiljø i byggeri”. Disse temaer for-
ventes også at blive et fokusområde i det kommende år. 
 
Uddannelse og læring 
Region Hovedstaden har en stor uddannelsesopgave i forhold til de sundhedsfag-
lige medarbejdere. Regionen har ved årsskiftet 2007/2008 udvidet sin uddannel-
seskapacitet til sygeplejersker, radiografer og social- og sundhedsassistenter. End-
videre arbejdes der særskilt på at mindske frafaldet inden for plejefagene. Herud-
over forbereder regionen en forventet kapacitetsudvidelse af medicinstudiet. 
 
Arbejdstid og rummelighed 
I en situation med stor efterspørgsel på arbejdskraft er det en vanskelig balance at 
vurdere, hvordan bl.a. arbejdstiden bedst tilrettelægges på arbejdspladsen. Flek-
sible muligheder for arbejdstidstilrettelæggelse og en stor efterspørgsel giver mu-
lighed for at flere ansatte ønsker færre timer. Pr. 31. december 2007 var en tredje-
del af regionens ansatte på deltid. I danske regioners overenskomster med fagor-
ganisationerne er der gode muligheder for at indgå lokale aftaler om fleksibel ar-
bejdstidstilrettelæggelse, herunder øget beskæftigelse. Hidtil er disse muligheder 
kun anvendt i begrænset omfang i regionen. Området med fleksibel arbejdstidstil-
rettelæggelse er fremhævet i regionens initiativprogram for rekruttering og fast-
holdelse, og nogle virksomheder har valgt at igangsætte projekter på området i 
2008. 
 
Indholdet i de enkelte kapitler i årsberetningen er valgt ud fra en prioritering af de 
emner på personaleområdet, som har tværregional karakter, og som bør have en 
særlig bevågenhed. 
 
Oplysninger i årsberetningen er indsamlet i april-maj 2008, mens data fra lønsy-
stemet primært er baseret på 2007.  
 
Årsberetningen forventes at være en rapporteringsform i udvikling og bevægelse, 
og at den bør udvikle sig i takt med regionens behov for rapportering fra persona-
leområdet. 
 
Udkast til årsberetning 2007/2008 har været drøftet på mødet den 18. juni 2008 i 
RegionH MED-udvalget, hvor der var tilslutning til beretningen. 
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ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke i sig selv økonomiske konsekvenser. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Forslag til årsberetning for personaleområdet 2007/2008 (hovedrapport) (FU) 
2. Bilagsrapporten til årsberetning for personaleområdet 2007/2008 (materialet er på 39 sider og 

kan rekvireres i råds- og udvalgssekretariatet) 
 
Sagsnr:  08009836 
Arkiv: 1-13-3 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 8 

DELKOMMISSORIUM TIL UNDERUDVALGET VEDRØRENDE PSY-
KIATRI OG SOCIALOMRÅDET OM KVALITETSUDVIKLING 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at delkommissorium for underudvalget vedrørende psykiatri og socialområdet 
om kvalitetsudvikling på de sociale og socialpsykiatriske tilbud drevet af regi-
onen godkendes. 
 
 
RESUME 
 
I henhold til kommissoriet for underudvalget vedrørende psykiatri og social-
området skal udvalget bl.a. beskæftige sig med kvalitetsudvikling på de sociale 
og socialpsykiatriske tilbud, som regionen driver, men emnet har afventet udar-
bejdelse af delkommissorium. 
 
Udkast til delkommissorium forelægges hermed til godkendelse.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Regionsrådet vedtog den 18. december 2007 et kommissorium for underudval-
get vedrørende psykiatri og socialområdet. I henhold hertil skal udvalget bl.a. 
beskæftige sig med kvalitetsudvikling på de sociale og socialpsykiatriske tilbud 
som regionen driver. Emnet har afventet udarbejdelse af delkommissorium. 
 
Administrationen har udarbejdet et forslag til delkommissorium om kvalitets-
udvikling på de sociale og socialpsykiatriske tilbud drevet af regionen.  
 
Delkommissoriet lægger op til, at underudvalget drøfter, hvordan der med af-
sæt i det pågående arbejde fortsat kan sikres en hensigtsmæssig udvikling af 
kvaliteten i regionens sociale og socialpsykiatriske tilbud. 
 
Administrationen skal anbefale, at delkommissorium om kvalitetsudvikling på 
de sociale og socialpsykiatriske tilbud drevet af regionen godkendes.  
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ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke i sig selv økonomiske konsekvenser. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales, idet kommissoriet eventuelt tilpasses det nye delkommissorium om 
kvalitetsstrategi. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Delkommissorium om kvalitetsudvikling på de sociale og socialpsykiatriske 

tilbud drevet af regionen (FU) 
 
Sagsnr:  08001076 
Arkiv: 1-31-74 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 9 

DELKOMMISSORIUM TIL UNDERUDVALGET VEDRØRENDE PSY-
KIATRI OG SOCIALOMRÅDET OM SAMMENHÆNGENDE FORLØB I 
PSYKIATRIEN 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at delkommissorium for underudvalget vedrørende psykiatri og socialområdet 
om sammenhængende forløb i psykiatrien – ”den sømløse overgang” - god-
kendes.  
 
 
RESUME 
 
I henhold til kommissoriet for underudvalget vedrørende psykiatri og social-
området skal udvalget bl.a. beskæftige sig med sammenhængende forløb i psy-
kiatrien – ”den sømløse overgang”, men emnet afventede udarbejdelse af del-
kommissorium. 
 
Dette delkommissorium forelægges hermed til godkendelse.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Regionsrådet vedtog den 18. december 2007 et kommissorium for underudval-
get vedrørende psykiatri og socialområdet. I henhold hertil skal udvalget bl.a. 
beskæftige sig med sammenhængende forløb i psykiatrien, men emnet afvente-
de udarbejdelse af delkommissorium. 
 
Administrationen har udarbejdet et forslag til delkommissorium om sammen-
hængende forløb i psykiatrien – ”den sømløse overgang”. 
 
Delkommissoriet lægger op til, at underudvalget undersøger, hvordan der ar-
bejdes med at sikre sammenhængende forløb i psykiatrien herunder en drøftel-
se af eventuelle yderligere tiltag, der kan sikre ”den sømløse overgang”. 
 
Administrationen skal anbefale, at udkast til delkommissorium om sammen-
hængende forløb i psykiatrien – ”den sømløse overgang” godkendes.  
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ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke i sig selv økonomiske konsekvenser. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Delkommissorium om sammenhængende forløb i psykiatrien – ”den sømløse overgang” 

(FU) 
 
Sagsnr:  08001076 
Arkiv: 1-31-74 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 10 

UDBUD AF BRYSTKRÆFTSCREENING 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at regionsrådet i lyset af regionens økonomiske situation beslutter ikke at til-

købe brystkræftscreening i privat regi, og 
2. at regionsrådet godkender at første runde af brystkræftscreening, bl.a. som 

følge af konflikten på sundhedsområdet, først er gennemført i løbet af 2010.  
 
 
RESUME 
 
Regionsrådet bemyndigede på møde den 5. februar 2008 direktionen til at for-
handle tilkøb af screeninger for en begrænset periode, hvis det er nødvendigt for 
gennemførelsen af brystkræftscreeningen i Region Hovedstaden med udgangen af 
2009. 
 
Der har bl.a. som følge af konflikten på sundhedsområdet og vanskeligere rekrut-
teringsforhold end forudset vist sig ikke at være muligt at opbygge en tilstrække-
lig kapacitet til, at brystkræftscreeningen kan være gennemført inden udgangen af 
2009. 
 
Tilkøb af screeninger, således at screeningen kan være gennemført inden for den 
besluttede tidsramme, skønnes at ville medføre en udgift på minimum 31 mio. kr. 
 
Budgetforslaget for 2009 er udarbejdet inden for en meget stram økonomisk ram-
me, hvorfor tilkøb af screeninger vil medføre nye tilpasningsproblemer og spare-
krav. Det indstilles på denne baggrund, at regionsrådet beslutter ikke at tilkøbe 
screeninger i privat regi, og at regionsrådet dermed godkender, at første runde af 
brystkræftscreeningen først vil være gennemført i løbet af 2010. Samlet vil der 
således være tale om en forsinkelse på ca. et halvt år, hvoraf 2-3 måneder skyldes 
strejken.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Regionsrådet besluttede på møde den 5. februar 2008: 
- at screeningen er gennemført med udgangen af 2009, og at regionen opbygger 
den kapacitet, der er nødvendig for at løse opgaven i eget regi, og  
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- at direktionen bemyndiges til at forhandle om eventuelt tilkøb af screeninger for 
en begrænset periode, hvis dette er nødvendigt for gennemførelsen.  
 
Administrationen orienterede den 17. juni 2008 regionsrådet om, at det ikke er 
muligt at nå at opbygge egenkapacitet, så regionen kan gennemføre 1. runde af 
brystkræftscreeningen inden udgangen af 2009 og at administrationen derfor ville 
igangsætte et udbud for at undersøge muligheden for at tilkøbe screeninger i pri-
vat regi.  
 
Status for brystkræftscreeningen 
Pr. 1. juli 2008 screenes i Københavns og Frederiksberg kommuner og på Born-
holm. Desuden er screening påbegyndt i Hvidovre, Dragør og Tårnby kommuner. 
Dermed inviteres i dag, hvad der svarer til 34.000 kvinder årligt til screeningen. 
Når screeningen er fuldt implementeret skal der årligt inviteres 96.000 kvinder til 
screeningen. 
 
Ultimo 2008 forventer regionen at have fuld kapacitet, men vil ikke i løbet af 
2009 kunne indhente de screeninger der ikke er gennemført i 2008, hvorfor scree-
ningen ikke kan forventes gennemført før ca. medio 2010.  
 
Baggrunden for, at det ikke har været muligt at opbygge egenkapacitet, så scree-
ningen kan gennemføres inden udgangen af 2009, er dels, at konflikten på sund-
hedsområdet betød at der ikke kunne screenes i konfliktperioden, hvilket har med-
ført en forsinkelse på 2-3 måneder, og dels at rekrutteringen af personale til scree-
ningen har været vanskeligere og oplæringen af nyt personale mere tidskrævende 
end forventet.  
 
Det har ikke været muligt at opbygge tilstrækkelig egenkapacitet på trods af, at 
man har forsøgt at rekruttere radiografer og radiologer fra Norge og Sverige, har 
gjort brug af merarbejdsaftaler og har søgt at få en aftale om brug af radiografvi-
karer.  
 
Økonomi ved udbud af brystkræftscreening 
Det er administrationens umiddelbare vurdering, at der skal tilkøbes screeninger 
svarende til omkring 60.000 inviterede kvinder, for at målet om gennemførelse 
inden udgangen af 2009 kan nås. 
 
I Region Midtjylland har man gennemført et udbud af brystkræftscreening og la-
vet en aftale med firmaet Capio om, at varetage screening af 25.000 inviterede 
kvinder i Region Midtjylland. Den samlede pris for denne aftale er 13 mio. kr. 
 
Baseret på prisen i Region Midtjyllands aftale må det i Region Hovedstaden for-
ventes, at udbuddet af screeninger med invitation af 60.000 kvinder vil medføre 
en udgift på minimum 31 mio. kr., som ikke kan afholdes over det nuværende 
budget afsat til brystkræftsscreening, som er båndlagt til personale ansat og under 
oplæring. 
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Der er ikke i budgetforslag for 2009 indarbejdet ekstra midler til hurtigere afvik-
ling af 1. runde af det igangsatte brystkræftscreeningsprogram. Da budgetforslaget 
for 2009 er udarbejdet inden for en meget stram økonomisk ramme, vil tilkøb af 
screening i privat regi medføre nye tilpasningsproblemer og sparekrav på andre 
områder.  
 
I lyset af regionens stramme økonomiske situation, indstilles det, at regionsrådet 
beslutter ikke at tilkøbe screeninger. Dette vil betyde, at første runde af bryst-
kræftscreeningen først må forventes gennemført i løbet af 2010.  
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen om ikke at gå i udbud vil medvirke til sammenhæng 
mellem udgifter og økonomisk råderum i 2009. 
 
Såfremt regionsrådet ikke tiltræder indstillingen, vil der skulle anvises muligheder 
for finansiering af tilkøbet af screeninger ved andenbehandling af budgetforslaget 
for 2009. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Sagen behandles i forbindelse med budget 2009. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Sagsnr:  08001404 
Arkiv: 1-30-72 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 11 

PLAN FOR ALMEN PRAKSIS 2008-2011, GODKENDELSE EFTER HØ-
RING 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at ”Plan for almen praksis” godkendes med de efter høringen indarbejdede 

ændringer, 
2. at udgifter til implementering af praksisplanen indgår i den samlede priorite-

ring af sundhedsvæsenets budget for 2009, og 
3. at status for implementering af planen fremlægges en gang årligt for regionsrå-

det. 
 
 
RESUME 
 
Samarbejdsudvalget for almen praksis i Region Hovedstaden har efter høring af 
”Plan for almen praksis”, fået indarbejdet enkelte ændringer i planen, som nu 
fremlægges til regionsrådets endelige godkendelse. Planen forelægges desuden til 
godkendelse hos hovedstadsregionens praktiserende læger ved praksisudvalget.  
 
Regionsrådet behandlede ”Høringsudkast til plan for almen praksis” på møde den 
11. marts 2008 og tiltrådte, at udgifter til implementering af planen indgår i den 
samlede prioritering af sundhedsvæsenets budget for 2009.  
 
Samarbejdsudvalget for almen praksis i Region Hovedstaden har den 4. juni 2008 
godkendt planen og iværksætter nu udarbejdelse af en implementeringsplan.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
”Plan for almen praksis” skal indgå i regionens samlede sundhedsplanlægning. 
Regionsrådets politiske krav og ønsker til praksisplanlægning af 18. september 
2007 har sammen med Landsoverenskomst for almen lægegerning dannet grund-
lag for planen. Som følge af landsoverenskomstens § 13 er planlægningen for al-
men praksis forankret i Samarbejdsudvalget for Almen Praksis og samtlige alment 
praktiserende læger i regionen har fået lejlighed til at formulere ønsker og krav til 
planperioden, idet de alle, i efteråret 2007, fik tilbudt at deltage i en spørgeskema-
undersøgelse. 
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Planens anbefalinger beskriver en udvikling for almen praksis, der relaterer til de 
indsats- og udviklingsområder regionen arbejder med, fx i relation til sundhedsaf-
talerne, akutbetjeningen samt de generelle ønsker og krav til service og kvalitets-
udvikling for borgerne i Region Hovedstaden. Den samlede plan indeholder både 
en kapacitetsdel og en udviklingsdel samt en delplan vedr. rekruttering og fasthol-
delse. Sidstnævnte indgår i bilag til planen. 
 
Efter behandling i regionsrådet den 4. marts 2008, har høringsudkast til ”Plan for 
almen praksis” været i høring i perioden fra den 14. marts til den 28. april 2008. 
Der er i alt indkommet 43 høringssvar, heriblandt fra 19 kommuner.  
 
Høringssvarene er generelt positive overfor praksisplanen som helhed. De besva-
rende kommuner udtrykker en positiv holdning til de store linjer i praksisplanen 
og åbner for en dialog om udviklingen på området. De besvarende hospitaler er 
ligeledes positive overfor planens intentioner. Høringssvarene viser generelt et 
engagement og en parathed til dialog og samarbejde med almen praksis og regio-
nen. Høringssvarene indeholder forslag til ændringer og tilføjelser af enkelte nye 
aspekter, som bør beskrives.  
 
På baggrund af gennemgangen af høringssvarene og den efterfølgende behandling 
på samarbejdsudvalgets møde den 4. juni 2008 har administrationen fundet anled-
ning til at foretage mindre ændringer og enkelte tilføjelser. Protokol fra møde i 
Samarbejdsudvalget for Almen Praksis vedlægges. Alle de nævnte ændringer er 
indføjet i vedlagte ”Plan for almen praksis”. 
 
I forhold til høringsudkastet er der foretaget følgende ændringer i planen:  
 Der er tilføjet et afsnit om forskning i sammenhæng med det hidtidige afsnit 

om kvalitetsudvikling og efteruddannelse, 
 Det er præciseret, at der bør sættes fokus på kronisk syge børn i samarbejdet 

på tværs af sektorer, og at udsatte børn skal indtænkes i dialogen og samarbej-
det vedr. forebyggelse, 

 På foranledning af høringssvar fra Praktiserende Lægers Organisation og Ho-
vedstadsregionens Praktiserende Læger ved Praksisudvalget er uklare formu-
leringer om delepraksis’ betydning for kapacitet og lægemangel slettet, 

 Oversigt over produktionen i almen praksis er opdateret med data for 2007. 
 
Det er administrationens vurdering, at de indarbejdede rettelser forbedrer praksis-
planen, uden at den tidligere fastlagte linje ændres. Høringssvarene og de indar-
bejdede ændringer er behandlet af styregruppen for denne praksisplanlægning.  
 
En skematisk oversigt over høringssvarene vedlægges, mens høringssvarene i 
deres helhed kan rekvireres. 
 
Det indgår i praksisplanens anbefalinger, at regionen indleder dialog med kom-
munerne vedr. flere af planens indsatsområder. De besvarende kommuners ønske 
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om dialog og samarbejde kan således imødekommes inden for de anbefalinger, 
som indgår i praksisplanen. 
 
Samarbejdsudvalget har besluttet at nedsætte en implementeringsgruppe med hen-
blik på udarbejdelse af en prioritering af planens indsatsområder og en implemen-
teringsplan. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Der er foretaget en økonomisk vurdering (se vedlagte bilag) af konsekvenserne i 
forbindelse med implementering af praksisplanens anbefalinger. For den samlede 
”Plan for almen praksis” anslås udgifterne til 6-12 mio. kroner årligt i planperio-
den samt et engangsbeløb på ca. 4 mio. kroner. 
 
Udgifter til implementering af praksisplanens anbefalinger vil indgå i den samlede 
prioritering af sundhedsområdet i budgetforhandlingerne for 2009. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Plan for almen praksis med korrekturtegn, samt bilag (bilagsmaterialet er på 210 sider og kan 

rekvireres i råds- og udvalgssekretariatet) 
2. Notat om praksisplanens økonomiske konsekvenser (FU) 
3. Oversigt over høringssvar (FU) 
4. Samtlige høringssvar (kan rekvireres i råds- og udvalgssekretariatet) 
5. Protokol fra Samarbejdsudvalget for almen praksis, møde den 4. juni 2008, sag nr. 3 (FU) 
 
Sagsnr:  08001765 
Arkiv: 1-30-72 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 12 

HØRING VEDRØRENDE BESTYRELSESSAMMENSÆTNING I DE NYE 
LOKALBANESELSKABER 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
Det indstilles, at det meddeles Movia,  
1. at regionsrådet under henvisning til dets tidligere anbefaling fra april 2008 

ikke ønsker at lade et medlem af regionsadministrationen indgå i det kom-
mende lokalbaneselskabs bestyrelse, og 

2. at regionsrådet ikke har bemærkninger til, at der indtræder et branchekyndigt 
medlem fra erhvervslivet i bestyrelsen forudsat, at ledelsesrepræsentanterne 
fra Movia udgør et flertal i den samlede bestyrelse inkl. medarbejderrepræsen-
tanter. 

 
 
RESUME 
 
Movia har fremsendt forslag i høring til bestyrelsessammensætningen i de to nye 
lokalbaneselskaber på Sjælland. Regionen fastholder ønsket om, at bestyrelsen 
kommer til at bestå af medlemmer fra Movias direktion og andre relevante chefer 
i Movia, og at regionen ikke repræsenteres i bestyrelsen. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Movias forslag 
Regionsrådet behandlede i april 2008 en sag vedr. den fremtidige organisering af 
de lokale jernbaner på Sjælland. Regionsrådet besluttede bl.a.: 
 
1. at anbefale Movia en model med to regionsopdelte selskaber, som hver omfat-

ter både trafikoperatørdelen og infrastrukturforvaltningsdelen, og 
2. at anbefale Movia, at det nye regionsopdelte selskab for Region Hovedstadens 

område får en bestyrelse, som er sammensat af Movias direktion og relevante 
andre chefer fra Movias ledelse. 

 
Movias bestyrelse har drøftet bestyrelsesforholdene i de kommende lokalbanesel-
skaber. På baggrund heraf har selskabets administration udarbejdet et forslag til 
bestyrelsessammensætning.  
 
For Lokalbaneselskabet for Region Hovedstaden foreslår Movia følgende: 
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De generalforsamlingsvalgte bestyrelsesmedlemmer udpeges således: 
 
 2 medlemmer fra Movias ledelse, nemlig den adm. direktør og banechefen, 
 1 medlem fra Region Hovedstadens administration, 
 1 medlem fra erhvervslivet, der er branchekyndigt, 
 Medarbejdervalgte repræsentanter i henhold til gældende lovgivning. 

 
For selskabet i Region Sjælland foreslås en tilsvarende model. 
 
Vurdering af modellen 
Den foreslåede model følger ikke den anbefaling, som regionsrådet gav i april 
2008. Regionsrådet ønskede ikke, at regionen skulle repræsenteres i bestyrelsen 
hverken af politiske eller administrative repræsentanter. 
 
Dette er der flere grunde til. Regionen er som bestiller af lokalbanetrafik og den 
part, der dækker selskabets underskud, lokalbaneselskabets største kunde. Ved at 
lade sig repræsentere i bestyrelsen vil regionen sidde med på begge sider af bordet 
i en forhandlingssituation. Derved er der ikke den adskillelse af bestiller- og udfø-
rerrollen for lokalbaneområdet, som ellers ønskes tilstræbt i lignende relationer. 
Det er derfor mest hensigtsmæssigt, at Movia som ejer af aktiemajoriteten udpeger 
medlemmer fra sin egen ledelse til bestyrelsen. På den måde vil der være en enty-
dig og klar placering af ledelse og ansvar i selskabet. 
 
Hertil skal føjes, at der ved den foreslåede model vil være habilitetsproblemer for 
repræsentanten fra regionen. Vedkommende vil som generalforsamlingsvalgt være 
forpligtet til at varetage selskabets interesser i bestyrelsen. I sager, hvor selskabets 
og regionens interesser ikke er sammenfaldende, vil den pågældende være inhabil i 
regionen ved behandlingen af disse sager. Habilitetsproblemerne kan juridisk set 
undgås ved, at det i selskabets vedtægter fastsættes, at regionen udpeger et medlem 
direkte til bestyrelsen uden valg på generalforsamlingen. 
 
Movia foreslår endvidere, at der til bestyrelsen vælges et medlem fra erhvervslivet, 
som er branchekyndigt. Regionsrådet har ikke specifikt forholdt sig til dette for-
slag. Men der kan givetvis være fordele ved at knytte en ekstern branchekyndig 
person til bestyrelsen. Forudsætningen må dog være, at repræsentanterne for Mo-
vias ledelse har flertal i den samlede bestyrelse inkl. de medarbejdervalgte med-
lemmer. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Der er ingen umiddelbare økonomiske konsekvenser for budget 2008 af denne 
sag.  
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SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Brev fra Movia af 3. juli 2008 (FU) 
 
Sagsnr: 08001878  
Arkiv:   1-16-5-75 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 13 

TRAFIKSELSKABET MOVIAS BUDGETFORSLAG 2009, 1. BEHAND-
LING 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
Det indstilles,  
1. at Region Hovedstadens driftstilskud til Movia i 2009 ikke overstiger 398,7 

mio. kr. som anført i selskabets budgetforslag 2009, 1. behandling,  
2. at der tages forbehold over for fordelingen af Movias nettorenteudgifter og 

øvrige ydelser på lån mellem regioner og kommuner, herunder især udgifter til 
rejsekortprojektet, og 

3. at Movias bestyrelse opfordres til snarest at afklare fordelingen mellem regio-
ner og kommuner af udgifter til renter og afdrag på Movias gæld. 

 
 
RESUME 
 
Movias bestyrelse har i juni 2008 førstebehandlet budgetforslag 2009. Regionens 
bestilling af trafik og administrative ydelser er en af budgetforslagets forudsæt-
ninger. Budgetforslaget gennemgås for de områder, som vedrører regionens bestil-
ling. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Budgetforslag 2009 
Movias bestyrelse har den 26. juni 2008 behandlet selskabets budgetforslag 2009, 
1. behandling (vedlagt). Det er ikke et krav, at regionsrådet skal godkende Movias 
budget. Movia har 2. behandling af sit budgetforslag den 11. september 2009. I 
det følgende gennemgås de dele af Movias budgetforslag, som har betydning for 
regionen. 
 
Movia peger i sin sagsfremstilling på en række udfordringer for den kollektive 
trafik: 
 

1. Vigende passagertal, 
2. Høje omkostningsstigninger (lønninger, oliepriser, renter), 
3. Bortfald af fritagelse for dieselafgifter (kompensationen er utilstrækkelig 

for kommunerne), 
4. Takststigningsloftet på 3,1 pct. dækker ikke pris- og lønstigningerne. 
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Alt dette peger mod højere betalinger til Movia i 2009, hvis det samme driftsom-
fang for busser og tog skal opretholdes. 
 
Regionsrådet behandlede i maj 2008 en sag vedr. regionens køb af bus- og togtra-
fik og fælles administration i 2009. Bestillingen indgår som en del af forudsæt-
ningerne for Movias budgetforslag. Beløbene i budgetforslaget indgår i regionens 
administrative budgetforslag 2009. I oversigten nedenfor vises regionens driftsud-
gifter i Movias budgetforslag 2009 sammenlignet med Movias budget 2008: 
 
Mio. kr.  Budget 2008  BF 2009 Difference 
2009-priser  Movia  Movia 
 
Lokalbaner (nettodrift)     86,4  103,5 17,1 
Regionale busruter     48,6    48,1  -0,5 
Adm., renter og pension       250,6                       247,1  -3,5 
Refusion af lønsumsafgift        0    -6,7  -6,7 
Regulering for 2007       0                       -35,0            -35,0 
I alt                          385,6                       357,0  28,6 
 
De rene driftsudgifter i budgetforslaget udgør 398,7 mio. kr. 
 
Det ses af oversigten, at der er betydelige merudgifter på lokalbaneområdet. Det 
skyldes især vigende passagergrundlag, øgede omkostninger til infrastrukturdrift 
og –vedligehold samt forsøgsdriften på Frederiksværkbanen. Der er indregnet 
positive synergieffekter på 2 mio. kr. som følge af den nye organisering af lokal-
banerne (etablering fra 2009 af et samlet selskab i Region Hovedstaden for både 
togdrift og infrastrukturdrift og -forvaltning). 
 
For regionens busruter slår forværringen af de generelle budgetforudsætninger 
ikke synligt igennem pga. gunstige priser i det seneste udbud af regionale busru-
ter. Men de besparelser, der tidligere så ud til at komme, er nu næsten forsvundet. 
 
På administrationsområdet skyldes mindreudgiften dels budgettekniske forhold, 
dels færre nettorenteudgifter end i 2008.  
 
Refusion af lønsumsafgift er ikke en del af Movias budget, men af regionens for-
ventede regnskab. Reguleringen vedr. 2007 var ikke endeligt opgjort ved udarbej-
delsen af Movias budgetforslag, men forventes ikke at ændres væsentligt i det 
endelige budget. 
 
Efter indregning af efterregulering af tilskuddet for 2007 er der i 2009 et finansielt 
overskud på 28,6 mio. kr. i forhold til Movia. Der vil i regionens budgetforslag 
2009 blive taget stilling til anvendelsen af overskuddet inden for kassen for regio-
nal udviklings område.  
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Der er ikke i oversigten medtaget anlægsudgifter til lokalbanerne. Regionsrådet 
har besluttet, at det statslige anlægstilskud anvendes til at finansiere leasingudgif-
ter til togmateriel og konkrete anlægsprojekter derudover. I 2009 forventes alene 
anvendt 27,2 mio. kr. til leasingudgifter ud af et statstilskud på ca. 36,5 mio. kr. 
Uforbrugte anlægsmidler overføres til næste budgetår. 
 
Energiafgifter 
Folketinget vedtog i juni 2008 – efter deadline for Movias budgetforslag – at fjer-
ne den hidtidige fritagelse for energiafgifter for busdriften. Det vil i budget 2009 
betyde en stigning i bruttoudgifterne på ca. 7 pct., som ikke er indregnet i budget-
forslaget. Kommuner og regioner vil blive kompenseret af staten over bloktil-
skuddet for merudgiften efter en overgangsordning. Region Hovedstaden har rela-
tivt små udgifter til busdrift sammenlignet med de øvrige regioner (og store udgif-
ter til Movias administration) og vil tjene på omlægningen. Danske Regioner har 
beregnet, at regionen i 2009 vil få merudgifter på 17 mio. kr. og en kompensation 
på 27 mio. kr. Dvs. et ”overskud” på 10 mio. kr. Dette er indarbejdet i regionens 
budgetforslag 2009. 
 
Renteudgifter 
Der er i Movias budgetforslag i 2009 indregnet nettorenteudgifter for regionen på 
4,7 mio. kr. Renteudgifterne vedrører Movias låntagning og relaterer sig dels til 
det gamle driftslån fra HUR, dels til lån til rejsekortprojektet. Dertil kommer ren-
teindtægter primært fra forrentning af Movias kassebeholdning. Fra 2010 stiger 
udgifterne til rejsekortrenter kraftigt i takt med en øget lånoptagelse. Regionerne 
har hidtil lagt ud for Movias nettorenteudgifter, men under forbehold for en ende-
lig afklaring af, hvorledes renteudgifter og låneafdrag skal fordeles mellem regio-
ner og kommuner. Denne afklaring har været efterlyst længe, men er endnu ikke 
foretaget. Regionen bør derfor fortsat tage forbehold for denne del af Movias bud-
getforslag. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Der er ingen umiddelbare økonomiske konsekvenser for budget 2008 af denne 
sag.  
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Forretningsudvalget. 
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FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Tiltrådt. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Movias bestyrelsesmødesag 04, 26. juni 2008, vedr. budgetforslag 2009 (FU) 
2. Movias budgetforslag 2009, 1. behandling (FU) 
 
Sagsnr: 08001878  
Arkiv:   1-16-5-75  
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 14 

AFTALE MELLEM ERHVERVS- OG BYGGESTYRELSEN OG REGION 
HOVEDSTADEN M. FL. OM GENNEMFØRELSEN AF INTERREG IV-
PROGRAMMET FOR ØRESUND-KATTEGAT-SKAGERRAK  
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at aftalen med Erhvervs- og Byggestyrelsen og regionerne om gennemførelsen 

af Interrreg IV-programmet for Øresund-Kattegat-Skagerrak godkendes, 
2. at aftalen mellem NUTEK (den svenske erhvervsfremmestyrelse), Erhvervs- 

og Byggestyrelsen og regionerne om overdragelse af forvaltnings- og atteste-
ringsopgaver og vilkår for overdragelse af opgaverne til sekretariatet godken-
des, 

3. at TA-medfinansiering (teknisk assistance) på ca. 1,2 mio. kr. om året i perio-
den 2008 – 2014 indarbejdes i budgetforslagene for 2009-2014, og 

4. at garantistillelsen for Region Hovedstadens andel af ØKS-programmet god-
kendes. 

 
 
RESUME 
 
I forbindelse med gennemførelsen af Interreg IV-programmet for Øresund-
Kattegat-Skagerrak skal regionsrådet godkende det foreliggende udkast til aftale 
med Erhvervs-og Byggestyrelsen om overdragelse af ansvaret for gennemførelsen 
af programmet til Region Hovedstaden og de involverede regioner. Aftalen klar-
lægger de opgaver og pligter, som overdrages til Region Hovedstaden. Som en del 
af aftalen skal der endvidere indgås en aftale med NUTEK. Endelig skal regionen 
medfinansiere den tekniske assistance i programmet samt stille garanti for tilba-
gebetaling af uretmæssigt udbetalte beløb. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Lov om administration af tilskud fra Den Europæiske Socialfond og Regionalfond 
slår fast, at økonomi- og erhvervsministeren i forbindelse med grænseoverskri-
dende programmer med dansk deltagelse kan bemyndige regioner, kommuner og 
andre myndigheder til helt eller delvis at fungere som administrationsmyndighed. 
I bekendtgørelse om ansvar og kompetencefordeling m.v. i forbindelse med admi-
nistrationen af tilskud fra Den Europæiske Regionalfond og Den Europæiske So-
cialfond placeres ansvaret for gennemførelse af de grænseoverskridende Interreg-
programmer i Danmark hos regionerne. 
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Aftalekomplekset mellem Erhvervs-og Byggestyrelsen og de fire danske regi-
oner, som er omfattet af ØKS-programmet 
Erhvervs- og Byggestyrelsen har det overordnede ansvar for administrationen af 
Interregprogrammet i Danmark, og Region Sjælland, Region Hovedstaden, Regi-
on Midtjylland og Region Nordjylland er omfattet af ØKS-programmet. Regio-
nernes ansvar beskrives i vedlagte aftale mellem de fire regioner og Erhvervs- og 
Byggestyrelsen (bilag 1) 
 
De fire regioner har på den danske sides vegne ansvaret for udvælgelsen af pro-
jekter under Interreg-programmet. Det udmøntes gennem de fire regioners med-
lemskab af programmets overvågningsudvalg og styringsudvalg, som Region Ho-
vedstaden allerede har udpeget medlemmer til (jvf. sag nr. 12 fra regionsrådets 
møde d. 27. november 2007). 
 
Hvad angår den praktiske udførelse af forvaltningen af programmet er det forud-
sat, at denne opgave varetages af NUTEK (den svenske erhvervsfremmestyrelse), 
og to delsekretariater i henholdsvis Kungsbacka i Sverige (delprogram Kattegat-
Skagerrak) og København (delprogram Øresund). I København er sekretariatet 
placeret som en selvstændig enhed under Øresundskomiteen. 
 
De fire regioner skal sammen med Erhvervs- og Byggestyrelsen indgå en aftale 
med NUTEK, der er vedlagt som bilag 2. Med aftalen overdrages en række for-
valtnings- og attesterings myndigheds opgaver, som de fire regioner nu har ifølge 
bekendtgørelsen til NUTEK. NUTEK indgår tillige aftaler med programmets se-
kretariater i hhv. Kungsbacka og København. Endvidere fastlægges i aftalen vil-
kårene for de fire regioners overdragelse af opgaverne.  
 
Udgifter til programmet. 
Den decentrale model indebærer, at de fire regioner skal medfinansiere den dan-
ske del af udgifterne til teknisk assistance (sekretariatsdrift) under programmet, de 
såkaldte TA-midler. Fordelingen af udgifterne til medfinansieringen mellem de 
fire regioner sker efter programmets størrelse, befolkningsstal og en ramme på 6 
%. Dette betyder, at Region Hovedstaden skal bidrage med ca. 1,2 mio. kr. om 
året i perioden 2008 – 2014. Der er indgået en aftale mellem NUTEK og Øre-
sundskomiteen om værtskab for sekretariatet for delprogram Øresund (bilag 3). 
 
Garantistillelsen 
Ifølge bekendtgørelsen skal de fire regioner også stille en garanti over for Er-
hvervs- og Byggestyrelsen til sikkerhed for eventuel tilbagebetaling af program-
midler, som uretmæssigt udbetales, og som der efterfølgende måtte blive stillet 
krav om tilbagebetaling af over for den danske stat. Garantien er ikke angivet med 
et beløb, men i princippet afgives der garanti på det samlede programvolumen. 
For delprogram Øresund er beløbet 55 mio. Euro, og den enkelte region hæfter for 
eventuelle tilbagebetalinger vedrørende projektpartnere fra regionen, som ikke 
selv kan tilbagebetale. I praksis forekommer tilbagebetaling dog uhyre sjældent. 
Interregprogrammet for Øresund har eksisteret siden 1996. Interreg II og III dæk-
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ker perioden 1996 – 2004. Der er i den forløbne periode ingen eksempler på, at 
garantistillelsen er blevet anvendt. Garantien vil blive afgivet af regionen, evt. via 
en af regionens hovedbankforbindelser. Garantien vil fra og med 2008 fremgå af 
regionens regnskab under garantier og eventualforpligtelser. 
 
Projektudgifter, som en støttemodtager har anmeldt i forbindelse med en udbeta-
lingsanmodning i forbindelse med projekter eller dele af projekter under pro-
grammet, som gennemføres af projektpartnere i Danmark, skal godkendes af en 
tilsynsførende, dvs. en revisor. De fire regioner sikrer, at den tilsynsførende revi-
sor godkendes og udpeges, og at revisor informeres af Erhvervs- og Byggestyrel-
sen om de regler der gælder for tilsynet. Den tilsynsførende skal være statsautori-
seret eller registreret revisor. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
De forudsatte midler til medfinansiering af teknisk assistance (sekretariatsdrift) er 
afsat i budgettet under øvrig regional udvikling. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Aftale mellem Erhvervs-og Byggestyrelsen, Region Hovedstaden m.fl. om gennemførelsen af 

Interreg IV-programmet for Øresund-Kattegat-Skagerrak (ØKS-programmet) (FU) 
2. Aftale mellem NUTEK, Erhvervs- og Byggestyrelsen og de fire danske regioner (FU) 
3. Aftale mellem NUTEK og Øresundskomiteen (FU) 
 
Sagsnr: 08009023 
Arkiv: 1-01-76  
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 15 

GODKENDELSE AF AMGROS I/S’ REGNSKAB 2007 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at regnskabet for Amgros I/S godkendes. 
 
 
RESUME 
 

Regnskab 2007 for AMGROS I/S fremlægges til godkendelse. I den forbindelse 
udloddes til Region Hovedstaden et overskud på 18,2 mio. kr. 

 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
I overensstemmelse med interessentskabskontrakten har den fælleskommunale 
grossistvirksomhed AMGROS I/S fremsendt sit reviderede 2007-regnskab til 
godkendelse. Ifølge regnskabsresultatet er det muligt at udlodde et driftsoverskud 
på i alt 42,2 mio. kr. til interessenterne. Driftsoverskuddet udloddes til interessen-
terne på baggrund af omsætningsandelen det pågældende regnskabsår.  
 
Region Hovedstadens andel af driftsoverskuddet for 2007 vedrørende medicin 
udgør 43,2 % eller 18,2 mio. kr. af det samlede overskud for 2007 på 42,2 mio. kr. 
Til sammenligning blev der samlet i 2006 udloddet 33,6 mio. kr. 
 
Pr. 1. januar 2008 er SAD I/S fusioneret med Amgros I/S. Det nye selskab Am-
gros I/S anno 2008 startede formelt sit virke pr. 1. januar 2008. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Overskuddet fra Amgros I/S vil blive indarbejdet i Region Hovedstadens 3. øko-
nomirapport. Der indgår i regionens budget for 2008 en forventet indtægt på 17 
mio. kr. 
 
For 2009 er der indbudgetteret 20,8 mio. kr.  
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SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Amgros I/S Årsrapport 2007 (FU) 
2. Oversigt over Amgros udlodning af overskud for 2007 (FU) 
 
Sagsnr: 08010155  
Arkiv: 1-52-70  
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
Forretningsudvalget den 17. juni 2008, sag nr. 31 
 
SAG NR. 16 

TILLÆGSBEVILLING TIL ANLÆGSSAGEN OM FLYTNING AF OR-
TOPÆDKIRURGI FRA HØRSHOLM HOSPITAL TIL HELSINGØR HO-
SPITAL SAMT ETABLERING AF MIDLERTIDIGE FORANSTALTNIN-
GER PÅ HILLERØD HOSPITAL 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at regionsrådet godkender, at der meddeles tillægsbevilling på 31 mio. kr. til 

gennemførelse af modulhospitalet på Hillerød Hospital, og 
2. at udgiften er indbudgetteret i forslag til investeringsbudget for 2009. 
 
 
RESUME 
 
Til forretningsudvalgets møde den 17. juni 2008 var udsendt en sag om tillægsbe-
villing til anlægssagen om flytning af ortopædkirurgi fra Hørsholm Hospital til 
Helsingør Hospital samt etablering af midlertidige foranstaltninger på Hillerød 
Hospital. Sagen udgik imidlertid af dagsordenen, og som følge af nye oplysninger 
er sagen skrevet om. 
 
I henhold til hospitalsplanen for Region Hovedstaden, skal der ske flere større 
rokader og omstruktureringer i planlægningsområde Nord: 
 Den elektive ortopædkirurgi flyttes fra det nuværende Hørsholm Hospital til 

Helsingør Hospital, 
 Kirurgien flyttes fra Helsingør Hospital til Hillerød Hospital med henblik på at 

skabe plads til aktiviteten fra Hørsholm på Helsingør Hospital, 
 Der skal ske en sammenlægning af den akutte ortopædkirurgi fra Helsingør 

Hospital og Frederikssund Hospital, samlet på Hillerød Hospital. 
 
Som led i realiseringen af hospitalsplanen, hvori indgår en samling af kirurgien og 
den akutte ortopædkirurgi på Hillerød Hospital, er en væsentlig del af anlægsar-
bejderne baseret på opførelse af et modulhospital, som opføres som en midlertidig 
pavillonløsning. 
 
Regionsrådet har på møder den 21. august 2007 og 5. februar 2008 givet anlægs-
bevilling til at samle den akutte ortopædkirurgiske funktion på Hillerød Hospital 
og hermed budget til modulhospitalet. Det samlede budget til selve modulhospita-
let udgør herefter 67,6 mio. kr. 
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Ved samling af kirurgi og den akutte ortopædkirurgi på Hillerød Hospital og flyt-
ning af den elektive ortopædkirurgi fra Hørsholm Hospital til Helsingør Hospital 
muliggøres driftsrationaliseringer på i alt 27 mio. kr.  
 
Projektet blev udsendt i EU-prækvalifikation den 8. februar 2008. Af de indkom-
mende prækvalifikationsansøgere blev valgt 5 totalentreprenører til at afgive til-
bud ved licitationen. 
 
Det økonomiske mest fordelagtige tilbud udgjorde 98,6 mio. kr. hvilket er 31,0 
mio. kr. højere end det allerede indeholdte budget til modulhospitalet. 
 
I lyset af licitationsresultatet er det undersøgt, om den nødvendige kapacitet kan 
tilvejebringes på anden vis. Undersøgelsen viser, at der ikke er fordele ved de un-
dersøgte alternativer. 
 
Derudover er der foretaget en juridisk vurdering af udbudsprocessen og resultatet 
heraf.  
 
Hovedkonklusionen er, at udbuddet bør aflyses, og at der gennemføres et nyt ud-
bud. 
 
Til gennemførelse af anlægsarbejderne vedrørende modulhospitalet søges om til-
lægsbevilling til anlægsbevillingen på 31 mio. kr., idet der dog gennem det nye 
udbud søges opnået en billigere løsning.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
I henhold til hospitalsplanen for Region Hovedstaden, skal der ske flere større 
rokader og omstruktureringer i planlægningsområde Nord: 
 Den elektive ortopædkirurgi flyttes fra det nuværende Hørsholm Hospital til 

Helsingør Hospital, 
 Kirurgien flyttes fra Helsingør Hospital til Hillerød Hospital med henblik på at 

skabe plads til aktiviteten fra Hørsholm på Helsingør Hospital, 
 Der skal ske en sammenlægning af den akutte ortopædkirurgi fra Helsingør 

Hospital og Frederikssund Hospital, samlet på Hillerød Hospital. 
 
Som led i realiseringen af hospitalsplanen er en væsentlig del af anlægsarbejderne 
baseret på opførelse af et modulhospital, som opføres som en midlertidig pavillon-
løsning. Opførelsen af modulhospitalet skal sikre genhusningen ikke alene i for-
bindelse med kirurgiens flytning fra Helsingør Hospital til Hillerød Hospital, men 
også i forbindelse med en række andre rokader, der skal foretages i de kommende 
år på Hillerød Hospital. 
 
Med modulhospitalets areal på 4.888 m2 er det muligt at samle de akutte ortopæd-
kirurgiske sengepladser for hele planlægningsområde Nord og sikre implemente-
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ring af hospitalsplanen på Frederikssund, Helsingør og Hillerød Hospitaler samt 
flytning af aktivitet på Hørsholm Hospital. 
 
Den 21. august 2007 godkendte regionsrådet et anlægsbudget på 42,6 mio. kr. til 
sagen. Af budgettet udgør modulhospitalet de 34,6 mio. kr. 
 
Den 5. februar 2008 godkendte regionsrådet en udvidelse af anlægsbudgettet til 
hospitalsplanen med 65,7 mio. kr. blandt andet på grund af hospitalsplanens for-
udsætning om at samle den akutte ortopædkirurgiske funktion på Hillerød Hospi-
tal. Af udvidelsen udgør modulhospitalet 33 mio. kr. 
 
Herefter udgør det samlede anlægsbudget 108,3 mio. kr., hvoraf udgiften til mo-
dulhospitalet udgør 67,6 mio. kr. 
 
I sagen fra februar 2008 oplystes, at ved samling af kirurgi og den akutte orto-
pædkirurgi på Hillerød Hospital og flytning af den elektive ortopædkirurgi fra 
Hørsholm Hospital til Helsingør Hospital muliggøres driftsrationaliseringer på i 
alt 27 mio. kr. Dette gør sig fortsat gældende. 
 
Projektet blev udsendt i EU-prækvalifikation som begrænset totalentrepriseudbud 
med partnering den 8. februar 2008 i henhold til EU-bestemmelserne med tilde-
lingskriteriet det økonomisk mest fordelagtige bud. Den 14. marts 2008 blev der 
af de indkommende prækvalifikationsansøgere, valgt 5 totalentreprenører til at 
afgive tilbud ved licitationen, som fandt sted onsdag den 7. maj 2008. 
 
Det økonomiske mest fordelagtige tilbud udgjorde 98,6 mio. kr.  

I lyset af licitationsresultatet er det undersøgt og vurderet om den nødvendige ka-
pacitet kan tilvejebringes på anden vis end ved etablering af modulhospitalet. Det 
er således undersøgt, om der kan ske etablering af permanente sengeafsnit i byg-
ning 7 på Hillerød Hospital, om der kan ske midlertidig fastholdelse af akut orto-
pædkirurgi på Helsingør Hospital og Frederikssund Hospital, samt om der kan ske 
en fremskyndelse af flytning af medicinsk optageområde, således at de tidligere 
kommuner Farum og Birkerød flyttes til Herlev og Gentofte Hospitaler. Undersø-
gelsen viser, at der ikke er økonomiske fordele ved de undersøgte alternativer i 
forhold til modulhospitalsløsningen, idet ombygningsudgifter m.v. er større end 
besparelserne ved en delvis reduktion af modulhospitalet. Samtidig vil der være 
en række praktiske problemer med de alternative løsninger. 

Derudover er der foretaget en juridisk vurdering af udbudsprocessen og resultatet 
heraf af Advokatfirmaet Poul Schmith. Hovedkonklusionen i denne vurdering er, 
at der med udbuddet blev udbudt en opgave inden for en bestemt økonomisk 
ramme, der i udbudsmaterialet var angivet skulle overholdes, samt en bestemt 
tidsramme. Da tilbuddene var kommet ind kunne det konstateres, at der ikke var 
tilbud, der blot tilnærmelsesvist overholdt den angivne økonomiske ramme. Hertil 
kom, at der som anført var angivet en tidsmæssig ramme for gennemførelsen af 
arbejdet, som det viste sig vanskeligt at prissætte forbehold for.  
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På den baggrund har administrationen fundet det rigtigst at udbuddet aflyses, og at 
der gennemføres et nyt udbud af modulhospitalet uden yderligere ophold for at 
minimere konsekvenser for tidsplanen. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Som nævnt udgjorde det mest fordelagtige tilbud i den afholdte licitation 98,6 
mio. kr. På grund af byggeriets markedssituation er der en vis usikkerhed om pro-
jektets økonomi, herunder om en lidt længere tidsplan for gennemførelsen vil give 
et gunstigere resultat. Den eksisterende bevilling udgør 67,6 mio. kr., hvorfor der 
til gennemførelse af anlægsarbejderne vedrørende modulhospitalet søges om til-
lægsbevilling til anlægsbevillingen på 31 mio. kr. 
 
Finansieringen af tillægsbevillingen er indbudgetteret i forslag til investerings-
budget for 2009. 
 
Ved samling af kirurgi og den akutte ortopædkirurgi på Hillerød Hospital og flyt-
ning af den elektive ortopædkirurgi fra Hørsholm Hospital til Helsingør Hospital 
muliggøres fortsat driftsrationaliseringer på i alt 27 mio. kr. Disse driftsrationali-
seringer er der redegjort for i tillægsbevillingen af 5. februar 2008, og disse ses 
fortsat mulige at realisere.  
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
17.06.2008: Udgået af dagsordenen. 
 
14.08.2008: 
 
Formanden satte administrationens indstilling under afstemning: 
For stemte: A (3), B (2), C (1), F (1), O (1), i alt 8. 
Imod stemte: V (3). 
Undlod at stemme: 0. 
 
Forretningsudvalget anbefaler administrationens indstilling. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
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REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Sagsnr: 0800433  
Arkiv: 1-21 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 17 

TILLÆGSBEVILLING TIL ETAPE V I RENOVERINGSPLANEN FOR 
GLOSTRUP HOSPITAL 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at regionsrådet godkender, at der til anlægsbevillingen til etape V i renove-

ringsplanen for Glostrup Hospital meddeles en tillægsbevilling på i alt 26,3 
mio. kr., heraf 16,1 mio. kr. til apparatur m.v. og 10,3 mio. kr. som følge af 
prisudviklingen, og 

2. at det fornødne rådighedsbeløb til færdiggørelse af sagen i 2009 på 47,4 mio. 
kr.  afsættes i forbindelse med budgetteringen for 2009. 

 
 
RESUME  
 
Etape V i renoveringsplanen for Glostrup Hospital omfatter renoveringen af Østre 
og Vestre Behandlingsbygning. Efter regionsrådets tillægsbevilling på 32,2 mio. 
kr. den 26. juni 2007 udgør den samlede anlægsbevilling til renovering af etape V 
i alt 261,7 mio. kr. I anlægsbevillingen indgår ikke apparatur til Vestre Behand-
lingsbygning, hvorfor der nu søges 16,1 mio. kr. hertil,  
 
Endvidere er der behov for at foretage en indeksregulering på 10,3 mio. kr., da 
sagen bliver gennemført i et højere prisniveau end prisniveauet for den ajourførte 
anlægsbevilling. 
 
Samlet er der behov for en tillægsbevilling på 26,3 mio. kr., hvilket vil øge den 
samlede anlægsbevilling til femte etape fra 261,7 mio. kr. til 288,0 mio. kr. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Etape V indebærer en renovering af Østre og Vestre Behandlingsbygning. Reno-
veringen omfatter alle tekniske installationer og en renovering/opdatering af de 
bygningsmæssige forhold. Regionsrådet har den 26. juni 2007 meddelt tillægsbe-
villing på 32,2 mio. kr. som følge af prisudviklingen, supplerende bygningsreno-
vering og nye funktionelle krav og lovgivningskrav, således at den samlede an-
lægsbevilling udgør 261,7 mio. kr. I den samlede anlægsbevilling indgår ikke ap-
paratur til Vestre Behandlingsbygning. 
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Bygningsarbejderne i Vestre Behandlingsbygning er påbegyndt i juli måned i år. 
Bygningen forventes at være klar til indflytning med udgangen af 2009. Bygnin-
gen kommer til at rumme operationsgang, Radiologisk Afdeling, Klinisk Bioke-
misk Afdeling og Geriatrisk Reumatologisk Afdeling.  
 
Hovedparten af renoveringen af behandlingsbygningerne består af en basal byg-
ningsmæssig genopretning og er således uafhængig af, hvilke funktioner hospita-
let fremadrettet skal varetage i henhold til hospitalsplanen. 
 
Forudsætningen for renoveringsplanens 5 etaper har været, at der løbende gives 
bevillinger til apparatur i takt med, at renoveringen færdiggøres.  
 
Til Vestre Behandlingsbygning søges en bevilling til apparaturanskaffelser på i alt 
14,6 mio. kr., der vedrører udgifter på 4,9 mio. kr. til Laminar Air Flow enheder 
m.v. (ventilationsløsning m.v.) til de 7 operationsstuer, 2,9 mio. kr. til operations-
lejer og operationslamper samt 2,1 mio. kr. til anæstesiapparater. Hertil kommer 
andre anskaffelser for i alt 4,7 mio. kr. Der er foretaget en konkret gennemgang af 
behovet, muligheder for genanvendelse m.v. 
 
Der er derudover behov for at afsætte 1,5 mio. kr. til yderligere bygherrerådgiv-
ning i forbindelse med færdiggørelse af selve renoveringen, da der ikke har været 
budgetteret med et tilstrækkeligt beløb til færdiggørelse af sagen. 
 
Anlægsbevilling søges nu, fordi der i efteråret skal afgives ordre på de første dele 
af apparaturet. 
 
Bevillingen er i juni 2007 indeksreguleret til byggeomkostningsindekset fra Dan-
marks Statistik for 4. kvartal 2006 (indeks 112,5). Da en betydelig del af udgifter-
ne afholdes i årene 2007 - 2009 er der behov for en yderligere regulering af an-
lægsbevillingen. Den samlede tillægsbevilling som følge af den konstaterede og 
forventede stigning i byggeomkostningsindekset udgør i alt 10,3 mio. kr. Beløbet 
svarer til, at udgifter efter 2006 i gennemsnit afholdes i indeks 121,3.  
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Den samlede tillægsbevilling er på 26,3 mio. kr., hvorved den samlede bevilling 
til etape V forhøjes til 288,0 mio. kr.  
 
Heraf er afholdt 132,6 mio. kr. før 2008, mens der i 2008 og 2009 forventes at 
være udgifter på henholdsvis 80,2 og 75,2 mio. kr., dvs. i alt 155,4 mio. kr. for 
begge år.  
 
Der er i det ajourførte budget til sagen i 2008 afsat rådighedsbeløb på 108,0 mio. 
kr., og der udestår dermed et rådighedsbeløb på i alt 47,4 mio. kr. som afsættes i 
forbindelse med budgetteringen for 2009. Rådighedsbeløbet i 2009 indebærer en 
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forhøjelse med 21,4 mio. i forhold til det i 2008-budgettet afsatte beløb i 2009. 
Forhøjelsen kan henføres til, at der ikke tidligere har været afsat rådighedsbeløb i 
2009 til apparatur m.v. på 16,1 mio. kr. Det resterende beløb på 5,3 mio. kr. skyl-
des, at der ikke fuldt ud er taget højde for prisudviklingen til sagen i budgettet for 
2008. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Sagsnr: 08000433 
Arkiv:1-21  
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 18 

ANLÆGSBEVILLINGER TIL ETABLERINGSUDGIFTER VEDRØREN-
DE AKUT KRÆFTBEHANDLING 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at regionsrådet godkender, at der meddeles fire anlægsbevillinger på i alt 21,4 

mio. kr. til afholdelse af etableringsudgifter vedr. akut kræftbehandling, og 
2. at udgifterne på 21,4 mio. kr. finansieres af lånepuljen til medicoteknisk appa-

ratur, der er afsat i budget 2008. 
 

 
RESUME 
 
Ved regionsrådets møde i maj 2008 blev givet tilslutning til udvidelse af drifts-
rammen med 250 mio. kr. til kapacitetsudvidelser mhp. akut kræftbehandling. I 
forbindelse med økonomiaftalen for 2009 har regionen imidlertid kun fået tilført 
55 mio. kr. til akut kræftbehandling, og aftalen giver dermed ikke dækning for de 
udgifter, der hidtil har været forudsat på området. Det reducerede beløb vil blive 
søgt disponeret til udvidelse af hospitalernes driftsbudgetter i 3. økonomirapport. 
 
Med denne sag lægges der op til, at en del af de oprindeligt planlagte etablerings-
projekter i driftsrammen gennemføres som anlægsprojekter. Det drejer sig om 
projekter, der ikke udløser nye driftsudgifter, og som vil bidrage til en større flek-
sibilitet i planlægningen og afviklingen af patientforløb. Det vil fx sige mindre 
ombygninger/nyindretning af eksisterende lokaler og udskiftning eller supplering 
af udstyr. 
 
Der søges derfor om i alt fire anlægsbevillinger (rammebevillinger) til et samlet 
beløb på 21,4 mio. kr. til afholdelse af en række engangsudgifter på Rigshospita-
let, Herlev Hospital, Hvidovre Hospital og Gentofte Hospital. 
 
Udgifterne forudsættes lånefinansieret. Projekterne udløser ikke ændringer vedrø-
rende driftsudgifter. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Ved regionsrådets møde i maj 2008 blev givet tilslutning til udvidelse af drifts-
rammen med 250 mio. kr. til kapacitetsudvidelser mhp. akut kræftbehandling, og 
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de heraf afledte bevillingskorrektioner blev indarbejdet i 2. økonomirapport i juni 
2008. 
 
I forbindelse med økonomiaftalen for 2009 har regionen imidlertid kun fået tilført 
55 mio. kr. til akut kræftbehandling, og aftalen giver dermed ikke dækning for de 
udgifter, der hidtil har været forudsat på området. På den baggrund er hospitalsdi-
rektionerne blevet anmodet om ikke at disponere over de først givne tilførsler til 
akut kræftbehandling, idet der skal ske en nærmere konkretisering af udvidelserne 
af driftsbudgetterne, således at de kan holdes inden for de tilførte 55 mio. kr. 
 
Konsekvenserne af det reducerede råderum for så vidt angår hospitalernes drifts-
rammer til personaleudgifter mv. vil blive søgt indarbejdet i 3. økonomirapport, 
der forelægges for regionsrådet i september måned. 
 
Af de 250 mio. kr., der i første omgang blev afsat til akut kræftbehandling i 2. 
økonomirapport, vedrører 54 mio. kr. etableringsudgifter. Det er administratio-
nens vurdering, at det fortsat vil være vigtigt at tilføre hospitalerne en del af disse 
midler til afholdelse af engangsudgifter med henblik på at mindske eventuelle 
flaskehalse, hvad angår adgang til apparatur eller anden fysisk kapacitet.  
 
Etableringsudgifterne kan afholdes som anlægsprojekter finansieret af lånepuljen 
til medicoteknisk apparatur. Projekterne udløser ikke nye driftsudgifter. 
 
Der søges derfor om i alt fire anlægsbevillinger (rammebevillinger) til afholdelse 
af en række engangsudgifter på Rigshospitalet, Herlev Hospital, Hvidovre Hospi-
tal og Gentofte Hospital. De samlede engangsudgifter fordelt på de enkelte hospi-
taler fremgår af nedenstående tabel. 
 
Anlægsbevillinger   
Mio. kr.   
Rigshospitalet 8,20 
Herlev Hospital 3,50 
Hvidovre Hospital 9,50 
Gentofte Hospital 0,20 
I alt 21,40 

 
Bevillingerne søges afgivet som rammebevillinger for virksomhederne til disposi-
tion til de herunder omtalte etableringsprojekter på hvert hospital. 
 
Rigshospitalet 
På Rigshospitalet søges der samlet om tilførsel til projekter for 8,2 mio. kr. for-
delt på tre centre. 
 
2,1 mio. kr. vedrører indretning af en undersøgelsesstue, samt indkøb af en scan-
ner til Gynækologisk Klinik på Juliane Marie Centret. En ny undersøgelsesstue vil 
få en langt mere hensigtsmæssig placering, og den ekstra kapacitet vil bidrage til 
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at reducere flaskehalse med henblik på at foretage forundersøgelser af kræftpati-
enter inden for 48 timer. 
 
Endvidere vedrører 2,8 mio. kr. etablering af en isolations-/slusestue, samt nyind-
retning af to ambulatorierum til børnecancerpatienter på Juliane Marie Centret. 
Isolationsstuen vil gøre det muligt at tilrettelægge nogle mere hensigtsmæssige 
patientforløb, idet den nuværende kapacitet på kun én isolationsstue medfører 
uhensigtsmæssige og for personalet tidskrævende overflytninger af børn mellem 
forskellige afdelinger. Kapaciteten i ambulatoriet er trængt som følge af et øget 
antal henvisninger af 15-18 årige, samt kortere patientforløb, der giver anledning 
til flere efterfølgende kontrolbesøg.  
 
På Abdominalcentret anvendes 0,8 mio. kr. til indkøb af apparatur til brug ved 
undersøgelse og behandling af patienter med prostatakræft. En større apparaturka-
pacitet vil øge fleksibiliteten i planlægningen af patientforløbene og dermed gøre 
det nemmere at behandle kræftpatienterne inden for fristen. 
 
Endelig vedrører 2,5 mio. kr. anskaffelse af 10 digitale arbejdsstationer (PACS) 
på Radiologisk Klinik, Diagnostisk Center. Arbejdsstationerne anvendes både til 
at styre scanninger og til at vurdere billeder til videre diagnostik, og er i øjeblikket 
en flaskehals. 
 
Herlev Hospital 
Der søges om tilførsel af 3,5 mio. kr. til indretning af ambulatorium på Plastikki-
rurgisk afdeling. Det er hensigten med det nye ambulatorium i højere grad at være 
i stand til at håndtere udsving i tilgangen af kræftpatienter. Ved etablering af det 
nye ambulatorium skabes fysiske rammer i afdelingen, der yderligere effektivise-
rer patientforløbene, idet operationsgangen og ambulatorieområdet integreres. 
 
Hvidovre Hospital 
På Hvidovre Hospital søges om tilførsel af 9,5 mio. kr. 
 
I Gastroenheden er der behov for anskaffelse af nyt apparatur til en samlet værdi 
af 6,3 mio. kr. En større apparaturkapacitet vil øge fleksibiliteten i planlægningen 
af patientforløbene og dermed gøre det nemmere at behandle kræftpatienterne 
inden for fristen. 
 
2,5 mio. kr. vedrører udskiftning af apparatur på Gynækologisk-Obstetrisk afde-
ling. Afdelingens udstyr til ultralydsskanning og til kikkertundersøgelse af livmo-
deren er forældet, hvilket forsinker diagnostikken. For at kunne foretage hurtige 
og præcise undersøgelser har afdelingen brug for nye ultralydsskannere på de 3 
gynækologiske undersøgelsesstuer samt et nyt endoskopisk udstyr. 
 
På Klinisk Fysiologisk afdeling er der behov for indretning af et rum til radiojod-
behandling til en udgift på 0,7 mio. kr. Indretningen af et rum til radiojodbehand-
ling er nødvendigt for at sikre, at patienten kan modtage korrekt dosis, samt at 
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patienten kan opholde sig der, indtil de strålehygiejniske krav til hjemsendelse er 
opfyldt. 
 
Gentofte Hospital 
På Gentofte Hospital søges der om tilførsel af 0,2 mio. kr. til anskaffelse af appa-
ratur på Øre-Næse-Hals afdelingen med henblik på forøgelse af operationskapaci-
teten. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Udgiften på 21,4 mio. kr. til de fire anlægsbevillinger lånefinansieres ved disposi-
tion af ledige midler i lånepuljen til medico-teknisk apparatur, der er afsat i budget 
2008 med 281,7 mio. kr. Af puljen er 141,1 mio. kr. disponeret i 1. halvår 2008. 
 
Forslag om lånoptagelse forelægges senere på året. Konsekvenserne for lånopta-
gelsen i form af renteudgifter mv. indarbejdes ved økonomirapporteringen. 
 
Projekterne udløser ikke ændringer vedrørende driftsudgifter. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Sagsnr: 08007653 
Arkiv:         1-21 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 19 

LÅNOPTAGELSE 2008 TIL INVESTERINGER I KRÆFTAPPARATUR 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at det godkendes, at der optages lån på yderligere 266,1 mio. kr. i 2008, og 
2. at regionsrådsformanden og regionsdirektøren i forening bemyndiges til at 

optage lån på samlet 266,1 mio. kr. på de vilkår som anført i mødesagen. 
 
 
RESUME 
 
Det korrigerede budget 2008 forudsætter en lånoptagelse på 1.437 mio. kr. og et 
afdrag på 889,2 mio. kr. svarende til en nettolånoptagelse på 547,8 mio. kr. 
 
Nettolånoptagelsen dækker over lånoptagelse til medico-teknisk apparatur på 
281,7 mio. kr. og lån til kræftapparatur på 266,1 mio. kr. 
 
Af lånoptagelsen på 1.437 mio. kr.  mangler der kun at blive hjemtaget lån til 
kræftapparatur på 266,1 mio. kr. Som anført i 2. økonomirapport påregnes lånop-
tagelsen at finde sted i september måned 2008. 
 
Danske Regioner og regeringen indgik den 12. oktober 2007 en aftale om gen-
nemførelse af målsætningen om akut handling og klar besked til kræftpatienter. 
Som følge af denne aftale har regionerne fået tilført 850 mio. kr. i 2008 som en 
forhøjelse af lånerammen for 2008. Regionens andel af de 850 mio. kr. er en for-
øget lånemulighed på 266,1 mio. kr.  
 
Investeringsplanen og udmøntningen indgik i mødesagen om anlægsbevillinger til 
akut kræftbehandling som regionsrådet tiltrådte den 11. marts 2008. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Det anbefales, at lånoptagelsen på 266,1 mio. kr. finder sted i september måned 
2008. Låneoptagelsen vil ske ud fra sædvanlig praksis. Det anbefales, at regions-
formanden bemyndiges til at optage lånet på 266,1 mio. kr. ud fra følgende: 
 
 Lånets løbetid fastlægges til 25 år, 
 Hovedstol 266,1 mio. kr., 
 Fastrente i 10 år, 
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 Lånetypen er et fast forrentet lån serielån i danske kroner, 
 Rente og afdrag: helårligt første gang september 2009, 
 Renten genforhandles september 2018. 

 
Den effektive rente (inkl. omkostninger) udgør p.t. 5,1 % p.a. i danske kroner. 
 
Ligesom ved lånoptagelse i 2007 og 2008 vedrørende lån til medico-teknisk appa-
ratur er der anvendt et lån med maksimal løbetid på 25 år. 
 
Til optagelse af lån anvendes licitationsprincippet. Det vil sige, at der indhentes 
tilbud fra henholdsvis Kommunekredit, Nordea og Danske Bank. Lånet vil blive 
optaget som obligationslån i henhold til gældende EU-regler. Lånoptagelsen vil 
blive gennemført under forudsætning af, at den årlig rente maksimalt udgør 5,5 % 
p.a. ved lånets optagelse. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Med denne sag foretages den i det korrigerede budget forudsatte lånoptagelse. 
Lånoptagelsen vedrører lån til kræftapparatur svarende til Region Hovedstadens 
andel af lånerammen for regionerne. Nedenfor er vist den samlede langfristede 
gæld inkl. leasinggæld. 
 
mio. kr. ultimo 2008 

Langfristet gæld  4.918,50
Langfristet gæld vedrørende ældreboliger 77,60
Leasingaftaler 205,70

I alt  5.201,80

 
Der forventes årlige renteudgifter i 2009 på 13,5 mio. kr. vedrørende lånoptagel-
sen. Nedenfor er vist udviklingen i renteudgifterne vedrørende den samlede lang-
fristede gæld inkl. leasinggæld. 
 
Renter af langfristet gæld   
Mio.kr. 2008 2009 2010 2011

Budgetteret 196,4 212,1 194,4 194,8
Nu forventet 192,5 214,4 216,8 232,3
Ændring 3,9 -2,3 -22,4 -37,5

 
De forventede renteudgifter i 2008 svarer til forudsætningerne i 2. økonomirap-
port 2008. I årene 2009 -2011 er der ud fra det nuværende renteniveau tale om en 
skønnet merudgift på 2,3 mio. kr. stigende til 37,5 mio. kr. i 2011. Renteudgifter-
ne i årene 2009- 2011 er indarbejdet i budgetforslaget 2009 -2012. 
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SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Skrivelse fra Velfærdsministeriet af 23. januar 2008 angående udvidelse af regionernes låne-

ramme for 2008 (FU) 
 
Sagsnr. 08010185 
Arkiv: 1-22 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 20 

HØRING AF GENNEMFØRELSESPLAN I REGION SYDDANMARK - 
”FREMTIDENS SYGEHUSE – FRA PLAN TIL VIRKELIGHED” 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at regionsrådet ingen bemærkninger har til Region Syddanmarks gennemførelses-
plan: ”Fremtidens sygehuse – fra plan til virkelighed”. 
 
 
RESUME 
 
Region Syddanmark har sendt gennemførelsesplan: ”Fremtidens sygehuse – fra 
plan til virkelighed” i høring til den 1. september 2008. Planen bygger på Region 
Syddanmarks akutplan, som regionsrådet i Region Hovedstaden behandlede den 
27. november 2007 uden bemærkninger. 
 
Formålet med planen er at fastlægge en egentlig gennemførelsesplan for udviklin-
gen af sygehusområdet i Region Syddanmark de kommende 10 år, hvor der ud-
fyldes de punkter i den overordnede struktur, som ikke blev fastlagt i akutplanen. 
 
For hver af regionens fire sygehusenheder gennemgås i planen de ændringer, ro-
kader og anlægsmæssige konsekvenser, som skal ske på sygehusene. Det drejer 
sig om ændringer på kort sigt (1-3 år) for at konsolidere sygehusene i regionen og 
komme i gang med at realisere fremtidens akutbetjening, og det drejer sig om de 
langsigtede ændringer, som skal til for at realisere akutplanen fuldt ud. 
 
Det samlede investeringsbehov til at gennemføre akutplan og psykiatriplan er an-
givet til 16,9 mia. kr. Finansieringen skal komme fra regionens egne midler til 
anlæg (3,6 mia. kr.), andel af medicopulje (0,5 mia. kr.), salg af sygehuse (4,7 
mia. kr.) og statens pulje til sygehusbyggeri (8,1 mia. kr.). 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Indledning 
Region Syddanmark har sendt gennemførelsesplan: ”Fremtidens sygehuse – fra 
plan til virkelighed” i høring fra den 1. juli til den 1. september 2008. Regionsrå-
det i Region Sjælland forventes at træffe endelig beslutning om planen på sit mø-
de i september 2008.  
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Planen bygger på Region Syddanmarks akutplan, som regionsrådet vedtog den 20. 
december 2007, og som regionsrådet i Region Hovedstaden behandlede den 27. 
november 2007 uden bemærkninger.  
 
Akutplanen 
Indholdet i akutplanen er i korte træk: 
 
• der oprettes fem akutsygehuse med fælles akutmodtagelser i Region Syddan-

mark placeret i Odense, Svendborg, Esbjerg, Kolding og Sønderjylland, 
• sygehusene i Odense og Sønderjylland nybygges, 
• Vejle Sygehus bliver specialsygehus med særligt fokus på kræftbehandling, 
• Middelfart Sygehus bliver specialsygehus for rygbehandling, 
• Friklinikken i Give fortsætter og udvikles i samarbejde med Region Midtjyl-

land, 
• Grindsted Sygehus fortsætter indtil videre med modtagelse af akutte visiterede 

intern medicinske patienter samt planlagte kirurgiske behandlinger, 
• nogle af sygehusene omdannes til sammedagssygehuse, 
• Ærø Sygehus fortsætter med ø-beredskab, 
• det præhospitale område udbygges, så der er en regionsdækkende indsats med 

lægebiler og akutbiler. 
 
Fra plan til virkelighed 
Formålet med planen er at fastlægge en egentlig gennemførelsesplan for udviklin-
gen af sygehusområdet i Region Syddanmark de kommende 10 år, hvor der ud-
fyldes de punkter i den overordnede struktur, som ikke blev fastlagt i akutplanen: 
 
• udvikling af regionalt rygcenter i Middelfart, neurorehabiliteringen i regionen 

og det præhospitale område, 
• konsolidering og udbygning af de fire sygehusenheder, 
• dimensionering af de enkelte sygehusenheder med vurdering af anlægsudgif-

terne til renoveringer og udbygninger, 
• finansiering af udbygningerne, 
• tidsplan for ændringer og anlægsinvesteringer. 
 
Det er forudsat, at der skal bygges et nyt akutsygehus i Gråsten. Hvis det viser sig, 
at der ikke er finansiering hertil eller en VVM-godkendelse mangler, vil det søn-
derjyske akutsygehus blive placeret i Sønderborg ved ombygning af og nybygning 
til sygehuset i Sønderborg. Udredningsarbejde herom skal foreligge til maj 2009. 
 
Mål og værdier 
Region Syddanmarks overordnede vision er fortsat at skabe fremtidens sundheds-
væsen, som karakteriseres ved at være: 
 
• Sammenhængende og patientorienteret, 
• Tidssvarende og kvalitetsbevidst, 
• Effektivt og konkurrencedygtigt. 
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De væsentligste indsatsområder i fremtidens sundhedsvæsen i Region Syddan-
mark vil være, at sundhedsvæsenet: 
 
• tænker i helheder for den enkelte patient, således at der sikres sammenhæng i 

den samlede ydelse, hvad enten den leveres på sygehuset, i ambulancetjene-
sten, i kommunerne eller hos den praktiserende læge, 

• leverer sundhedsydelser af høj faglig kvalitet, og at dette dokumenteres, 
• er på forkant med den medicinsk teknologiske udvikling og herunder satser på 

forskning, udvikling og uddannelse, 
• er karakteriseret ved attraktive faglige miljøer, der kan tiltrække dygtige med-

arbejdere, 
• er karakteriseret ved høj produktivitet. 
 
Arbejdet med gennemførelsesplanen har endvidere sat fokus på en række centrale 
mål og værdier, som bør være bærende for gennemførelse af akutplanen. Det er 
bl.a. gode patientforløb, faglighed og kvalitet, patientservice, et grænseoverskri-
dende samarbejde til især Tyskland og Region Midt samt tryghed for og medind-
dragelse af medarbejderne. 
 
Speciale- og funktionsfordeling 
I akutplanen er den overordnede specialefordeling fastlagt, og planlægningen af 
specialer og funktioner sker med udgangspunkt i bl.a. Sundhedsstyrelsens forelig-
gende udkast til specialeudmeldinger. Der tages forbehold for de endelige udmel-
dinger. 
 
Speciale- og funktionsplanlægningen for Sygehus Sønderjylland skal ske i sam-
menhæng med det grænseoverskridende samarbejde med sygehusene i Flens-
borg/delstaten Slesvig-Holsten. 
 
Investeringsoversigt og finansiering 
For hver af regionens fire sygehusenheder gennemgås i planen de ændringer, ro-
kader og anlægsmæssige konsekvenser, som skal ske på sygehusene. Det drejer 
sig om ændringer på kort sigt (1-3 år) for at konsolidere sygehusene og komme i 
gang med at realisere fremtidens akutbetjening, og det drejer sig om de langsigte-
de ændringer, som skal til for at realisere akutplanen fuldt ud. 
 
Investeringsoversigt 
Sygehus Lillebælt 
   Middelfart 30 mio. kr. 
   Vejle 179 mio. kr. 
   Kolding 1.618 mio. kr. 
Sydvestjysk Sygehus 
   Grindsted 5 mio. kr. 
   Esbjerg 864 mio. kr. 
Sygehus Sønderjylland 
   Sønderborg 82 mio. kr. 
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   Aabenraa 64 mio. kr. 
   NYT – Gråsten 2.089 mio. kr. 
Odense Universitetshospital / Svendborg Sygehus 
   Odense 308 mio. kr. 
   Nyborg 5 mio. kr. 
   Svendborg 559 mio. kr. 
   NYT - Odense 6.484 mio. kr. 
Psykiatri 1.848 mio. kr. 
Apparatur, IT mv. 2.733 mio. kr. 
I ALT 16.869 mio. kr. 
 
Det samlede investeringsbehov til at gennemføre akutplan og psykiatriplan er an-
givet til 16,9 mia. kr. Heri indgår anlæg, grundkøb, p-pladser, heliports samt me-
dicoteknik, IT og løst inventar.  
 
Finansieringen skal komme fra regionens egne midler til anlæg (3,6 mia. kr.), me-
dicoteknik (0,5 mia. kr.), salg af sygehuse (4,7 mia. kr.) og statens pulje til syge-
husbyggeri (8,1 mia. kr.). 
 
Konsekvenser for Region Hovedstaden 
”Gennemførelsesplanen” ses ikke at have konsekvenser for Region Hovedstaden. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke i sig selv økonomiske konsekvenser. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
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Bilagsfortegnelse:  
1. Fremtidens sygehuse – fra plan til virkelighed, Region Syddanmark (materialet er på 255 sider 

og kan rekvireres i råds- og udvalgssekretariatet) 
 
Sagsnr: 08009826  
Arkiv: 1-15-1-72  



79 

Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 21 

GODKENDELSE AF BYGGEREGNSKAB FOR BYGGERI AF 32 BOLI-
GER TIL AUTISTER PÅ CHR. DEN X’S ALLÉ I LYNGBY 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at byggeregnskabet godkendes inden revisionsgennemgangen under hensyn til 

forhandlingerne med Lyngby-Taarbæk kommune om overtagelse af botilbud-
det, og 

2. at regionsrådet bemyndiger administrationen til at indarbejde eventuelle be-
mærkninger i byggeregnskabet uden fornyet forelæggelse for regionsrådet. 

 
 
RESUME 
 
Københavns Amtsråd har i alt givet en bruttoanlægsbevilling på 46,4 mio. kr. til 
opførelse af et nyt botilbud for autister i Lyngby. Byggeriet er opført efter almen-
boliglovens regler. Byggeriet overgik ved bodelingen til Region Hovedstaden, 
men Lyngby-Taarbæk Kommune har fremsat anmodning om at overtage tilbuddet 
fra den 1. januar 2009.  
 
Anlægsbevillingen er af Region Hovedstaden i henhold til byggestyringsreglerne 
administrativt forhøjet med yderligere 1,2 mio. kr. til 47,5 mio. kr. som følge af 
pristalsregulering. 
 
Byggeregnskabet udviser et mindreforbrug på 0,9 mio. kr.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Baggrund 
På Københavns Amtsråds møde den 15. september 2005 blev der givet anlægsbe-
villing til 32 nye boliger for autister i Lyngby. Det samlede budget for byggeriet 
inkl. grundkøb var sat til 43,7 mio. kr. inkl. moms. Anlægsbevillingen blev efter-
følgende pga. bl.a. prisstigninger i byggebranchen og et langvarigt forløb for lo-
kalplanprocessen reguleret af amtet, således at den blev på 46,4 mio. kr. 
 
Økonomiudvalget godkendte på sit møde den 24. august 2006, at byggeriets ende-
lige finansiering kunne gennemføres ved optagelse af realkreditlån i henhold til 
lov om almene boliger med 35,2 mio. kr., egenbetaling på 9,4 mio. kr. og refusio-
ner på samlet 1,8 mio. kr. fra servicearealtilskud og beboerindskudsrefusioner. 
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I 2007 er bevillingen administrativt forhøjet med yderligere 1,2 mio. kr. som følge 
af pristalsregulering, jf. byggestyringsreglerne for Region Hovedstaden vedtaget 
af forretningsudvalget på møde den 30. januar 2007. Byggeriet er afsluttet i no-
vember 2007 og taget i brug i december 2007. 
 
Den samlede bevilling på 47,5 mio. kr. inkl. moms for både boligdelen og ser-
vicedelen er, jf. vedlagte regnskab, overholdt på følgende vis: 
 
Bevilling 47,5 mio. kr. 
Forbrug boligdel -38,6 mio. kr. 
Forbrug servicedel -8,0 mio. kr. 
 
I alt mindreforbrug 0,9 mio. kr. 
 
Der er i april 2008 optaget et realkreditlån på 35,2 mio. kr. i Kommunekredit til 
endelig finansiering af boligdelen. Renter og afdrag på lånet betales af beboerne 
gennem huslejen.  
 
Finansieringen af byggeriets resterende udgifter 11,4 mio. kr. (46,6 mio. kr. – 35,2 
mio. kr.) sker ved tilskud fra Velfærdsministeriet til servicedelen og nettoprovenu 
af beboerindskud som tilsammen forventes at udgøre 1,8 mio. kr. Der forventes 
således en egenfinansiering på 9,6 mio. kr. 
 
Tilskud og refusioner vedr. servicearealer og beboerindskud kan modtages, når 
byggeriets regnskabsaflæggelse er tilendebragt og Lyngby-Taarbæk kommune har 
registreret byggeriet som afsluttet i BOSSINF-systemet. 
 
Byggeregnskabet er endnu ikke revideret. Af hensyn til drøftelserne med Lyngby-
Taarbæk Kommune, der har fremsat anmodning om overtagelse af botilbuddet 
med virkning fra den 1. januar 2009, foreslås det, at administrationen bemyndiges 
til at indarbejde eventuelle bemærkninger fra revisionen i byggeregnskabet, der 
skal danne grundlag for den økonomiske opgørelse af mellemværendet med 
kommunen ved en kommunal overtagelse af botilbuddet. Der forventes forelagt 
sag om vilkårene for kommunens overtagelse af tilbuddet på regionsrådets møde i 
september måned. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
De bevillingsmæssige konsekvenser af byggeregnskabet vil blive indarbejdet i 
økonomirapporteringen. 
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SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Byggeregnskab for byggeri af 32 boliger for autister på Chr. d. X’s Alle i Lyngby. (FU) 
 
Sagsnr: 200711175 
Arkiv:         1-60-73 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 22 

SOPHIE LØHDE (V) - UDTRÆDEN AF REGIONSRÅDET 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at regionsrådet godkender at Sophie Løhde (V) udtræder af regionsrådet i Re-

gion Hovedstaden, hvorved 1. stedfortræderen på Venstres liste indtræder, 
2. at regionsrådet efter indstilling fra valggruppen VCBØ udpeger nyt medlem af 

forretningsudvalget,  
3. at regionsrådet efter indstilling fra valggruppen VCBØ udpeger nyt medlem af 

underudvalget vedrørende psykiatri- og socialområdet, og    
4. at regionsrådet efter indstilling fra valggruppen VCBØ udpeger ny suppleant 

til bestyrelsen for Trafikselskabet Movia. 
 
 
RESUME 
 
Sophie Løhde (V) flytter den 20. august 2008 til Region Sjælland og har derfor 
anmodet om udtræden af regionsrådet. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Sophie Løhde (V) flytter den 20. august 2008 til Region Sjælland og har i den 
anledning anmodet om udtræden af regionsrådet. 
 
Efter den regionale valglovs § 3 forudsætter valgbarhed til regionsrådet bl.a. fast 
bopæl i regionen. Såfremt et medlem mister sin valgbarhed, udtræder medlemmet 
af regionsrådet, jf. valglovens § 100, stk. 1. Spørgsmålet, om et medlem har mistet 
sin valgbarhed, afgøres af regionsrådet, jf, valglovens § 100, stk. 2.  
 
Ved Sophie Løhdes udtræden af regionsrådet indtræder 1. stedfortræder på Ven-
stres liste, Lis Olsen, som nyt medlem af regionsrådet. 
 
Efter den kommunale styrelseslovs § 28, stk. 1, der i henhold til regionslovens § 
15, stk. 4, også gælder for regionerne, besætter den valggruppe, som har valgt et 
medlem til et udvalg, den ledige udvalgsplads, når pågældende medlem er udtrådt 
af udvalget. 
 
Det tilkommer derfor valggruppen VCBØ at indstille følgende: 
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 Nyt medlem af hhv. forretningsudvalget og underudvalget vedrørende psykia-
tri- og socialområdet, 

 Ny suppleant til bestyrelsen for Trafikselskabet Movia. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
De med hvervet forbundne omkostninger kan afholdes af det administrative bud-
get. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Mail af 20. juli 2008 fra Sophie Løhde (FU) 
 
Sagsnr:  08010113 
Arkiv:   0-2  
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 23 

UDPEGNING AF MEDLEMMER TIL SAMARBEJDSUDVALG FOR FY-
SIOTERAPI  
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at regionsrådet foretager en ny udpegning af 2 medlemmer til Samarbejdsud-

valget for Fysioterapi som følge af de reviderede overenskomster om alminde-
lig og vederlagsfri fysioterapi, og 

2. at Kommunekontaktrådet anmodes om at udpege 2 medlemmer til samarbejds-
udvalget. 

 
 
RESUME 
 
På mødet i regionsrådet den 6. februar 2007 blev det i overensstemmelse med 
aftale mellem Regionernes Lønnings- og Takstnævn og Danske Fysioterapeuter 
besluttet, at Samarbejdsudvalget vedr. Fysioterapi sammensættes med i alt 8 med-
lemmer, hvoraf 3 udpeges af regionsrådet, 1 udpeges af kommunekontaktrådet og 
4 udpeges af Danske Fysioterapeuter. 
 
Folketinget har den 12. juni 2008 vedtaget, at myndighedsansvaret for vederlags-
fri fysioterapi pr. 1. august 2008 overdrages fra regionerne til kommunerne (lov-
forslag nr. L 141 B). Det betyder, at overenskomsterne nu er opdelt i en overens-
komst om almindelig fysioterapi, hvor myndighedsansvaret påhviler regionen og 
en overenskomst om vederlagsfri fysioterapi, hvor myndighedsansvaret ligger hos 
kommunerne. 
 
Som konsekvens af denne lovændring ændres samarbejdsudvalgets sammensæt-
ning, så regionen får 2 medlemmer og kommunerne får 2 medlemmer i det nye 
samarbejdsudvalg. 
 
Der vil fortsat være tale om ét samarbejdsudvalg, som både omfatter almindelig 
og vederlagsfri fysioterapi. Samarbejdsudvalget for Almindelig og Vederlagsfri 
Fysioterapi vil stadig være paritetisk sammensat, så der sikres balance mellem 
overenskomstparterne. Det nye i de reviderede overenskomster er, at regioner og 
kommuner vil blive ligeligt repræsenteret i samarbejdsudvalget med 2 medlemmer 
udpeget af Regionsrådet og 2 medlemmer udpeget af kommunerne. 
 
Administrationen indstiller derfor, at regionsrådet foretager en ny udpegning af 2 
medlemmer til Samarbejdsudvalget for Almindelig og Vederlagsfri Fysioterapi. 
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SAGSFREMSTILLING 
 
Baggrund 
Med kommunalreformen 1. januar 2007 og etableringen af de 5 regioner blev de 
amtslige samarbejdsudvalg rådet nedlagt og erstattet af permanente regionale sam-
arbejdsudvalg. 
 
På mødet i regionsrådet den 6. februar 2007 blev det i overensstemmelse med 
aftale mellem Regionernes Lønnings- og Takstnævn og Danske Fysioterapeuter 
besluttet, at Samarbejdsudvalget vedr. Fysioterapi sammensættes med i alt 8 med-
lemmer, hvoraf 3 udpeges af regionsrådet, 1 udpeges af Kommunekontaktrådet og 
4 udpeges af Danske Fysioterapeuter. Regionsrådet har udpeget Vagn Majland 
(A), Susanne Mortensen (C) og Lis Olsen (V) til samarbejdsudvalget. 
 
Folketinget har den 12. juni 2008 vedtaget, at myndighedsansvaret for vederlags-
fri fysioterapi pr. 1. august 2008 overdrages fra regionerne til kommunerne (lov-
forslag nr. L 141 B).  
 
Regionernes Lønnings- og Takstnævn og Danske Fysioterapeuter har i den for-
bindelse aftalt en række tilpasninger af overenskomsterne om almindelig og ve-
derlagsfri fysioterapi som følge af overdragelsen af myndighedsansvar for veder-
lagsfri fysioterapi til kommunerne samt udvidelsen af målgruppen for vederlagsfri 
fysioterapi. 
 
Overenskomsten om vederlagsfri fysioterapi var tidligere hæftet sammen med 
overenskomsten om fysioterapi og henviste i vidt omfang til fællesbestemmelser-
ne i denne. Overenskomsterne er nu opdelt i en overenskomst om almindelig fy-
sioterapi, hvor myndighedsansvaret påhviler regionen, og en overenskomst om 
vederlagsfri fysioterapi, hvor myndighedsansvaret ligger hos kommunerne. En 
række bestemmelser er fortsat fællesbestemmelser, som er formuleret ens. 
 
Som konsekvens af denne lovændring ændres samarbejdsudvalgets sammensæt-
ning. 
 
Der vil fortsat være tale om et enstrenget system med ét samarbejdsudvalg, som 
både omfatter almindelig og vederlagsfri fysioterapi. Dette er aftalt som konse-
kvens af, at det er de samme fysioterapeuter, der praktiserer for regionen og 
kommunerne, og at en række ydelser og honorarer m.v. i overenskomsterne fortsat 
vil være ens. Denne struktur skal også understøtte et helhedssyn samt koordine-
ring og samarbejde mellem parterne. 
 
Samarbejdsudvalget for almindelig og vederlagsfri fysioterapi vil stadig være pa-
ritetisk sammensat, så der sikres balance mellem overenskomstparterne. Det nye i 
de reviderede overenskomster er, at regioner og kommuner vil blive ligeligt re-



86 

præsenteret i samarbejdsudvalget med 2 medlemmer udpeget af regionsrådet og 2 
medlemmer udpeget af kommunerne. 
 
Endvidere anføres det som noget nyt i anmærkning til § 5, stk. 1, i de reviderede 
overenskomster for almindelig og vederlagsfri fysioterapi, at regionerne og kom-
munerne i regionen ved udpegning af medlemmer til samarbejdsudvalget skal 
sikre en så bred sammensætning af udvalget, som opgavevaretagelsen nødvendig-
gør. Det skal ses i lyset af, at samarbejdsudvalget bl.a. varetager opgaver, der ved-
rører samarbejdsrelationer mellem de fysioterapeutiske klinikker, kommuner og 
sygehusvæsenet. 
 
4 medlemmer i samarbejdsudvalget vil fortsat skulle udpeges af Danske Fysiote-
rapeuter. 
 
Administrationen indstiller hermed, at regionsrådet foretager en ny udpegning af 2 
medlemmer til Samarbejdsudvalget for Almindelig og Vederlagsfri Fysioterapi. 
 
Udpegning sker efter forholdstalsvalg, således at ét medlem indstilles af valg-
gruppen VCBØ og ét medlem indstilles af valggruppen AFO. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
De med hvervet forbundne omkostninger kan afholdes af det administrative bud-
get. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
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Bilagsfortegnelse: 
1. OK-Nyt - Praksis nr. 030-08 om tilpasning af overenskomsterne om almindelig og vederlags-

fri fysioterapi (FU) 
2. Afsnit i Overenskomst om almindelig fysioterapi og Overenskomst om vederlagsfri fysiotera-

pi vedrørende samarbejdsudvalg (FU) 
 
Sagsnr:  08 01 00 57 
Arkiv: 1-53 
 
 



88 

Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 24 

ETABLERING AF TO ERHVERVSAKADEMIER I REGION HOVED-
STADEN – UDPEGNING AF MEDLEMMER TIL BESTYRELSER 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at udpegning af to medlemmer til Erhvervsakademi Hovedstaden A og to med-
lemmer til Erhvervsakademi Hovedstaden B i forening med kommunalbestyrel-
serne i regionen foretages således, at kommunekontaktrådet og regionsrådet hver 
udpeger ét medlem til hvert akademi. 
 
 
RESUME 
 
Pr 1. september 2008 etableres der 10 nye erhvervsakademier i Danmark, heraf 2 i 
Region Hovedstaden. Erhvervsakademierne skal styrke udviklingen af erhvervs-
akademiuddannelser og videregående voksenuddannelse. 
 
Kommunalbestyrelserne i region Hovedstaden og regionsrådet skal i forening ud-
pege to medlemmer til hver af de nyoprettede erhvervsakademiers bestyrelser. 
 
Kommunalbestyrelserne og regionsrådet skal i forening udpege to medlemmer til 
bestyrelsen for hvert af de to erhvervsakademier. Der lægges derfor op til, at ud-
pegningen foretages således, at kommunekontaktrådet og regionsrådet hver udpe-
ger ét medlem til hver bestyrelse. Der lægges endvidere op til, at der i hver af be-
styrelserne kan være en bred politisk repræsentation, således at både kommune-
kontaktrådet og regionsrådet ved udpegningen af de to medlemmer udpeger en fra 
hvert af de politiske spektra (valggrupper). Det forventes at kommunekontaktrådet 
foretager udpegningen i et møde den 20. august 2008. Det forventes samtidig, at 
der inden forretningsudvalgets møde kan være en afklaring af, hvilke to konkrete 
partier kommunekontaktrådet forventes at fordele pladserne til, således at der kan 
ske den fornødne koordinering i relation til udpegningen i regionsrådet den 19. 
august 2008. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Folketinget har vedtaget lov nr. 346 af 14. maj 2008 om erhvervsakademier for 
videregående uddannelser, som sammen med lov nr. 207 af 31. marts 2008 om 
erhvervsakademiuddannelser og professionsbacheloruddannelser er led i en re-
form af de korte og mellemlange videregående uddannelser. Reformen er beskre-
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vet i vedlagte notat af 16. maj 2008 og i vedlagte brev af 1. juli 2008 med bilag fra 
Undervisningsministeriet vedr. høring over udkast til midlertidig vedtægt for er-
hvervsakademier.  
 
Der etableres 2 erhvervsakademier i Region Hovedstaden: 
 
I Erhvervsakademi Hovedstaden A indgår: 
 Københavns Tekniske skole, 
 TEC Teknisk Erhvervsskole Center, Frederiksberg, 
 BEC Business Education Center, Ballerup, 
 CPH WEST, Ishøj. 

 
I Erhvervsakademi Hovedstaden B indgår: 
 Niels Brock, 
 Hotel- og Restaurantskolen, 
 Handelsskolen København Nord, 
 Erhvervsskolen Nordsjælland. 

 
Erhvervsakademierne skal fungere med midlertidige vedtægter og midlertidige 
bestyrelser fra 1. september 2008 og overgår til permanent status pr. 1. januar 
2009.  
 
Bestyrelserne sammensættes af repræsentanter for de institutioner, der indgår i 
erhvervsakademiet, repræsentanter for professionshøjskolerne og Ingeniørhøjsko-
len, repræsentanter for medarbejderne og repræsentanter for de studerende. I lig-
hed med hvad der er gældende for professionshøjskolerne, skal kommunalbesty-
relserne og regionsrådet i forening udpege to medlemmer til bestyrelsen for hvert 
erhvervsakademi. For så vidt angår professionshøjskolernes bestyrelser blev det 
tiltrådt i regionsrådets møde den 27. november 2007, sag nr. 13, at kommunalbe-
styrelserne og regionsrådet hver udpegede en repræsentant. 
 
Erik Bjørn (V) er udpeget til bestyrelsen for Københavns Tekniske Skole. 
Michael Lange (V) er udpeget til bestyrelsen for Niels Brock. 
 
Kommunekontaktrådet forventes at udpege repræsentanter til erhvervsakademier-
nes bestyrelser i et møde den 20. august 2008. Der er lagt op til , at kommunekon-
taktrådet i sin udpegning vil lægge vægt på repræsentation fra begge sider af det 
politiske spektrum.   
 
De institutioner, som indgår i etableringen af erhvervsakademierne, fortsætter som 
selvstændige institutioner med egne bestyrelser, hvis sammensætning ikke ænd-
res; men en del af deres opgaver overtages af det erhvervsakademi, som de indgår 
i. 
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ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
Udgifterne i forbindelse med medlemmernes varetagelse af hvervet afholdes af 
administrationsbudgettet. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Notat af 16. maj 2008 (FU) 
2. Brev af 1. juli 2008 fra Undervisningsministeriet (FU) 
 
Sagsnr:  08010267 
Arkiv: 1-30-76 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 25 

HENVENDELSE FRA REGIONSRÅDSMEDLEM MADS LEBECH (C) – 
OM EN REDEGØRELSE I RELATION TIL BL.A. PROTOKOLLERING 
AF REGIONSRÅDETS BESLUTNING VEDRØRENDE DEN REGIONA-
LE UDVIKLINGSPLAN 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at regionsrådet tager redegørelsen til efterretning. 
 
 
RESUME 
 
Mads Lebech (C) har i mail af 7. juli 2008 anmodet formanden om en redegørelse 
i relation til formandens tilrettelæggelse af afstemningerne og den heraf følgende 
protokol i sag nr. 4 ”Den regionale udviklingsplan-endelig vedtagelse” på regions-
rådets møde den 24. juni 2008. Der er tillige anmodet om, at sagen optages som et 
dagsordenspunkt på regionsrådets næste møde. 
 
Tilrettelæggelsen af afstemningerne og den heraf følgende protokol er efter admi-
nistrationens opfattelse gennemført i overensstemmelse med gældende lovgiv-
ning. 
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Baggrund 
Mads Lebech (C) har i vedlagte mail af 7. juli 2008 sendt regionsrådsformanden 
følgende henvendelse:  
 
”Jeg har nu modtaget protokollen fra Regionsrådsmødet den 24. juni 2008. I den 
forbindelse har jeg forstået, at det fastholdes ikke at imødekomme den konservati-
ve gruppes ønske om, at vores mindretalsudtalelse fremgår enten af selve udvik-
lingsplanen eller medsendes som tillæg til Miljøministeriet.  
 
Da det ikke på mødet stod mig klart, om der var krav om, at planen skulle frem-
sendes til anden myndighed til godkendelse, bad jeg om at dette blev afklaret, så 
det kunne undersøges, om vi i så fald havde et lovmæssigt krav om fremsendelse 
af mindretalsudtalelse. Jeg har efterfølgende forstået, at planen ikke skal godken-
des af anden myndighed. 
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Af protokollen fremgår ikke, at jeg på vegne af den konservative gruppe, i øvrigt i 
forlængelse af din egen bemærkning, inden selve afstemningen om udviklingspla-
nen gik i gang, anmodede om at der blev stemt om, hvorvidt et flertal ville accep-
tere at vores udtalelse fremgik af udviklingsplanen, eller eventuelt af et tillæg. 
Dette forslag afviste du, hvorfor jeg bad om, at regionsrådet skulle afgøre det ved 
afstemning, hvilket ikke skete. 
 
Jeg skal bede om, at du redegør for, om du mener, at denne fremgangsmåde var 
lovlig. 
 
I givet fald vil jeg bede om, at I giver mig besked, så jeg eventuelt kan få sagen 
forelagt for Region Hovedstadens tilsynsmyndighed. Sagen bedes tillige optaget 
som et dagsordenspunkt på regionsrådets næste møde.” 
 
Der er på den baggrund udarbejdet vedlagte redegørelse, som er fremsendt til 
Mads Lebech til orientering ved skrivelse af 8. august 2008, der tillige vedlægges 
som bilag. 
 
Redegørelse 
Der er udarbejdet en redegørelse af 5. august 2008 fra administrationen for proto-
kollering og afstemningstilrettelæggelse ved regionsrådets behandling af den regi-
onale udviklingsplan den 24. juni 2008. 
 
Redegørelsen – der vedlægges som bilag – omhandler det retlige grundlag, dels i 
den kommunale styrelseslov, dels i regionsrådets forretningsorden for sagens be-
handling, herunder  
 redegørelse for lovgrundlaget for formandens afvisning af at lade rådet stem-

me om hvorvidt et flertal vil acceptere at den konservative gruppes udtalelse 
fremgik af udviklingsplanen, eller evt. af et tillæg, 

 redegørelse for lovgrundlaget for at formanden ikke overlod spørgsmålet om 
afvisning til regionsrådets afgørelse, 

 redegørelse vedr. udformningen af regionsrådets protokol og retten til mindre-
talsudtalelser. 

 
Der er tillige vedlagt notat af 1. august 2008 fra administrationen om Planlovens 
bestemmelser om mindretalsudtalelser 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
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FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Forretningsudvalget anbefaler, at redegørelsen tages til efterretning. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Mail af 7. juli fra regionsrådsmedlem Mads Lebech (FU) 
2. Svar fra regionsrådsformanden af 8. august 2008 (FU) 
3. Regionsrådets beslutning i sag nr. 4 på mødet den 24. juni 2008 (FU) 
4. Administrationens redegørelse af 5. august 2008 (FU) 
5. Administrationens notat af 1. august 2008 om mindretalsudtalelser i plansager (FU) 
 
Sagsnr: 08008436 
Arkiv:   1-15-0-76 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 26 

STATUS VEDRØRENDE DEN SIDDENDE PATIENTBEFORDRING 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
1. at redegørelsen om den siddende patientbefordring tages til efterretning, og  
2. at der forelægges en ny redegørelse for forretningsudvalget på mødet i novem-

ber 2008.  
 
 
RESUME 
 
Statusredegørelse vedrørende den siddende patientbefordring.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
På forretningsudvalgets og regionsrådets møder den 13. maj og 20. maj 2008 blev 
forelagt en redegørelse om den siddende patientbefordring udført af VBT A/S. 
Det blev samtidigt besluttet, at der skulle forelægges en fornyet status på forret-
ningsudvalgets og regionsrådets møder i august 2008.  
 
Brugerpanel 
Brugerpanelet vedrørende siddende patienttransport holdt møde den 12. juni 2008. 
Den generelle stemning på mødet var, at kørslen var blevet bedre i løbet af foråret. 
På en del af mødet deltog repræsentanter fra VBT, som fortalte om firmaets prak-
tiske håndtering af bestillinger, disponering, kvalitet m.m. Brugerpanelet holder 
sit næste møde i oktober.  
 
Konsekvenser af arbejdskonflikten på hospitalerne 
Arbejdskonflikten på hospitalerne i foråret betød en reduceret aktivitet på hospita-
lerne, hvilket også gjaldt for den siddende patienttransport. Således var kørselsak-
tiviteten i konfliktperioden nede på cirka to tredjedele af det normale niveau for 
denne tid på året.  
 
Umiddelbart skulle en reduceret kørselsmængde gøre det lettere at få alle patienter 
kørt inden for servicetiden.  
 
Imidlertid betød den reducerede kørselsmængde et fald i indtjeningen hos VBT, 
da kørslerne afregnes efter stykpriser. VBT fandt det således nødvendigt at redu-
cere sin kørselskapacitet for at imødegå dette problem. Men med den reducerede 
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kørselsmængde var samkørselsmulighederne også forringede. Disse forhold be-
virkede, at servicetidsoverholdelsen kom under pres.  
 
Kørselsdata 
Regionen har fra VBT modtaget nye kørselsregistreringer, såkaldt turinformation, 
omfattende frem til maj måned 2008. Efter en opstart med mange udfordringer, 
har andelen af de modtagne data nu været stabilt på tæt ved 100 % siden januar 
2008, således at regionen fra VBT nu modtager data med et antal kørsler, der næ-
sten svarer til det antal, der er rekvireret i regionens bestillingssystem. Dermed er 
mængden af data ved at ved at være fyldestgørende. 
 
Også kvaliteten af data er inde i en positiv udvikling, om end der er mangler i re-
gistreringen, der fortsat begrænser muligheden for at danne et fuldstændigt over-
blik over kvaliteten af kørslerne. Således er datakvaliteten endnu ikke tilfredsstil-
lende for 18 % af kørslerne. 
 
Servicetidsmålet, som den enkelte kørsel måles i forhold til, er 75 minutter for de 
fleste patienter, stigende til op til 150 minutter for patienter med bopæl langt fra 
hospitalet.  
 
Patienternes oplevede servicetid har i gennemsnit været jævnt faldende siden ef-
teråret 2007. Således var den gennemsnitlige oplevede servicetid i maj måned 
nede på 66 minutter ved kørsel til hospitalet og 55 minutter ved kørsel hjem fra 
hospitalet.  
 
Der er dog stor variation mellem kørslerne. Således har 24 % af kørslerne en over-
skridelse i forhold til servicetidsmålet.  
 
Efter en række måneder med klare forbedringer, er udviklingen i kvaliteten såle-
des mere blandet i maj måned. Administrationen følger nøje udviklingen i disse 
data – også på hospitalsniveau – og er i dialog med VBT med henblik på at følge 
op på kørselskvaliteten på et mere detaljeret og lokalt niveau. 
 
Fornyet redegørelse 
Det foreslås, at der forelægges en fornyet redegørelse for udviklingen på området 
på forretningsudvalgets møde i november 2008. 
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke i sig selv økonomiske konsekvenser.  
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SAGEN AFGØRES AF 
 
Regionsrådet. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Anbefales. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
REGIONSRÅDETS BESLUTNING 
 
 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Status af 7. august 2008 vedr. den siddende patienttransport (FU) 
 
Sagsnr:  08000727 
Sagsgruppe: 1-47-72  
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 27 

REGION HOVEDSTADENS DELTAGELSE I NATIONALT BORGER-
TOPMØDE OM FREMTIDENS SUNDHEDSVÆSEN 
 
 
ADMINISTRATIONENS INDSTILLING 
 
at det tages til efterretning, at der afholdes borgertopmøde i Region Hovedstaden 
om fremtidens sundhedsvæsen den 1. november 2008. 
 
 
RESUME 
 
Lørdag den 1. november 2008 afholder fire regioner et borgertopmøde i hver regi-
on om fremtidens sundhedsvæsen. Det er Danske Regioners bestyrelse, der er 
initiativtager til afholdelsen af møderne.  
 
 
SAGSFREMSTILLING 
 
Danske Regioner nedsatte i efteråret et politisk ad hoc udvalg om Fremtidens 
Sundhedsvæsen. Udvalgets formål er at initiere, fastholde og udfolde den politiske 
debat om, hvor sundhedsvæsenet er på vej hen. 
 
Danske Regioners bestyrelse har den 26. juni 2008 behandlet et forslag fra ad hoc 
udvalget om afholdelse af et nationalt borgertopmøde lørdag den 1. november 
2008.   
 
Borgermødet er én samlet begivenhed, der afholdes parallelt i hver af de fire del-
tagende regioner, ud fra et fælles koncept. Region Syddanmark deltager ikke, da 
regionen sidste år afholdt et lignende arrangement. 
 
Den overordnede planlægning foregår i regi af Danske Regioner og Teknologirå-
det. De fire regioner bliver involveret i den praktiske planlægning med valg af 
lokalitet, ordstyrer, aktivering af egne politikere i regionen, udsendelse af invitati-
oner, kommunikationsarbejde samt deltagelse i den praktiske afvikling på selve 
dagen. Borgertopmødets form vil minde om formen ved borgermødet om Den 
Regionale Udviklingsplan i 2007. 
 
Medlemmerne af regionsrådet inviteres alle til borgertopmødet, og nogle vil skulle 
fungere som bordformænd.  
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Udgifterne til det fælles overordnede koncept bliver dækket af Danske Regioner. 
Den enkelte region skal selv afholde lokale udgifter som fx leje af mødefaciliteter, 
forplejning, trykning og udsendelse af invitationer.  
 
 
ØKONOMISKE KONSEKVENSER 
 
De med arrangementet forbundne omkostninger kan afholdes af det administrative 
budget. 
 
 
SAGEN AFGØRES AF 
 
Forretningsudvalget. 
 
 
FORRETNINGSUDVALGETS BESLUTNING 
 
Tiltrådt. 
 
Marie Fugl (F) og Bente Møller (Ø) deltog ikke i sagens behandling. 
 
 
Bilagsfortegnelse: 
1. Brev af 26. juni 2008 fra Danske Regioner til samtlige regioner (FU) 
 
Sagsnr:  08010173 
Arkiv:   1-15-0-80 
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Den 14. august 2008 FORRETNINGSUDVALGET 
 
 
SAG NR. 28 

MEDDELELSER 
 
 
28.01 Likviditetsoversigt for 2. kvartal 2008 opgjort efter kassekreditreglen 
Der er til orientering udsendt et notat som gennemgår opgørelsen af kassekreditreglen 
efter 2. kvartal 2008. 
Kassekreditreglen fremgår af § 8 i lånebekendtgørelsen for regionerne. Region Hovedsta-
den har med udgangen af 2. kvartal 2008 efterlevet statens krav til de kommunale enhe-
ders likviditet med hensyn til kassekreditreglen. Reglen foreskriver, at den gennemsnitli-
ge kassebeholdning skal være positiv.  
Den gennemsnitlige kassebeholdning blev 2.810 mio.kr. efter 2. kvartal 2008 mod forud-
sat 2.707 mio. kr. i det korrigerede budget 2008 som er baseret på likviditetsudviklingen i 
2. økonomi- rapport 2008. 
Ultimo kassebeholdningen udgør 1.932 mio. kr. ved udgangen af 2. kvartal 2008 eller 
knap 200 mio. kr. højere end forudsat i det korrigerede likviditetsbudget 2008.  
Den næste vurdering for 2008 foretages i forbindelse med 3. økonomirapport 2008. 
Sagsnr.: 08002220 
Arkiv: 1-22 
 
28.02 Offentliggørelse af ”Kommercialisering af forskningsresultater. Statistik 
2007” 
Ministeriet for Videnskab, Teknologi og Udvikling har offentliggjort kommercialise-
ringsstatistik for 2007. Statistikken bygger på data fra 13 offentlige forskningsinstitutio-
ner (7 universiteter, 2 sektorforskningsinstitutioner og 4 sygehusforvaltninger). Statistik-
ken er den første efter strukturreformen og fusionerne af universiteterne. På landsplan 
viser tallene en stigning i antallet af patentansøgninger fra 113 i 2006 til 131 i 2007, men 
et fald i antal af indgåede licens- og optionsaftaler fra 115 til 89. 
På hospitalerne i Region Hovedstaden har der været et fald fra 10 patentansøgninger i 
2006 til 7 ansøgninger i 2007, og der blev indgået 1 licensaftale i 2007 mod 4 licensafta-
ler i 2006. I forhold til indtægterne fra salg af patenter og licenser har der været et mindre 
fald fra 1,3 til 1,2 mio. kr., hvor der på landsplan er sket en stigning svarende til ca. 30 
pct. Nedgang skyldes strukturreformen og den generelle reorganisering, som er i gang på 
hospitalerne ligesom regionens Teknologioverførselsenhed (Tectra) har været igennem en 
faglig oprustning i 2007, som nu er afsluttet. Samtidig er der er igangsat en række initiati-
ver med udgangspunkt i politik for sundhedsforskning, som forventes at få en positiv 
effekt fremover. 
Sagsnr.:  08009395 
Arkiv:    0-01-76 
 

./. 
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28.03 Udviklingstilskud til social- og sundhedsskolerne i Region Hovedstaden 
Forretningsudvalget bevilligede den 17. juni 2008 udviklingstilskud på 6,7 mio. kr. til 
social- og sundhedsskolerne i Region Hovedstaden til projektet ”Realkompetencevurde-
ring og mentorordninger. REKOMENT”. Forretningsudvalget forudsatte, at årsagerne til 
frafald var analyseret.  
Projektet ”Realkompetencevurdering og mentorordninger. REKOMENT” bygger videre 
på tidligere erfaringer med udviklingsprojekter og de frafaldsanalyser og -rapporter, som 
de seneste år er udarbejdet inden for området.  
Flere analyser og rapporter peger på, at det er væsentligt at støtte de svage elever, når de 
starter på en social- og sundhedsuddannelse og skabe et attraktivt, socialt og trygt uddan-
nelsesmiljø. Samtidig er det væsentligt at kunne håndtere de forskellige elevgrupper og 
aldersspredningen på uddannelsen. Realkompetencevurdering og mentorordninger i pro-
jektet ”Realkompetencevurdering og mentorordninger. REKOMENT” skal netop imøde-
komme disse frafaldsårsager og tidligt i uddannelsen sikre fastholdelse af elever på soci-
al- og sundhedsuddannelserne. Projektet er udarbejdet på baggrund af de eksisterende 
analyser og rapporter vedr. frafald på erhvervsskolerne – herunder social- og sundheds-
skolerne. 
Følgende frafaldsanalyser og -rapporter fra de seneste år indgår som grundlag for udar-
bejdelsen af projektet ”Realkompetencevurdering og mentorordninger. REKOMENT”: 
 Center for Undervisningsmiljø: ”Analyse af frafald på erhvervsuddannelserne og 

social- og sundhedsuddannelserne” (2006) 
http://www.uvm.dk/06/documents/analyserapport.pdf, 

 Undervisningsministeriet ”Frafald i erhvervsuddannelserne – årsager og forklaringer” 
(2005) http://pub.uvm.dk/2005/frafaldsopsamling/87-603-2548-8.pdf, 

 Lene Larsen: ”Det bedste vi kan. Fastholdelse af elever i de grundlæggende social- og 
sundhedsuddannelser i Vejle Amt og Randers” (2004-6), 

 Ellen Bødtker Pedersen: ”Social- og sundhedshjælpere og -assistenter. Antal, flow og 
årsager til frafald under og efter endt uddannelse” (2004) 
www.arbejdsmiljoforskning.dk/upload/AMIrapp58.pdf, 

 Mette Pless og Naomi Katznelson (Center for Ungdomsuddannelserne): Unges veje 
mod ungdomsuddannelserne (2007), 

 Rambøll Management: ”Evaluering af Mentorprogrammerne” (2007). 
Sagsnr.:  08002489 
Arkiv:    1-15-0-76 
 
28.04 Trafikselskabet Movia – Forstærket markedsføring 
Regionsrådet behandlede i maj 2008 en sag vedrørende regionens bestilling af ydelser hos 
Movia i 2009. 
Som en del af beslutningen har regionen ønsket at gå i dialog med Movia for at målrette 
en større del af de fælles administrative udgifter til en indsats for at vende passagerudvik-
lingen. 
Efterfølgende har der på administrativt plan været kontakt med Movia for at følge op på 
regionsrådets beslutning. 
Movias direktion har i et brev til regionen med udgangspunkt i Movias forretningsplan 
2008-2010 redegjort for den indsats, som Movia planlægger for at øge passagertallet i den 

http://www.uvm.dk/06/documents/analyserapport.pdf�
http://pub.uvm.dk/2005/frafaldsopsamling/87-603-2548-8.pdf�
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kollektive trafik. Movia vil som en del af dette se på Movias administrationsbudget og 
mulighederne for at frigøre ressourcer til at skaffe flere kunder. 
Der er til orientering udsendt kopi af administrerende direktør Johannes Sloths brev til 
regionen. 
Sagsnr.:  08001878 
Arkiv:    1-16-5-75 
 
28.05 Afgørelse fra Statsforvaltningen vedrørende klage over Region Hovedstaden 
Statsforvaltningen Hovedstaden har i juni måned truffet afgørelse i en sag om en klage 
over Region Hovedstadens offentliggørelse af dagsordener. Afgørelsen er vedlagt til ori-
entering. 
Der var klaget over, at Region Hovedstaden forud for afholdelse af et møde i regionsrå-
dets forretningsudvalg ikke havde oplyst emnet for mødet. Det var således alene tid og 
sted for mødets afholdelse, der var annonceret på hjemmesiden. Der var tale om det eks-
traordinære møde den 7. februar 2008, hvor der kun var én sag på dagsordenen, som var 
fortrolig. Ved en fejl var emnet for mødet ikke angivet med en dagsorden med en af de 
sædvanlige betegnelser ”udbudssag”, ”kontraktssag” eller lignende. Efter mødet blev 
fejlen rettet på hjemmesiden. 
Region Hovedstaden har over for Statsforvaltningen beklaget den manglende offentliggø-
relse af sagsfortegnelse for det pågældende møde og har tilkendegivet, at man vil søge at 
undgå lignende undladelser i fremtiden.  
Statsforvaltningen Hovedstaden anfører i sin afgørelse, at man herefter ikke finder grund-
lag for at foretage videre i anledning af klagen. Statsforvaltningen fremhæver i afgørel-
sen, at en sagsfortegnelse altid som minimum skal indeholde en angivelse af sagernes 
emner. Angivelsen af emner skal være informativ, men den skal samtidig respektere reg-
lerne om tavshedspligt. 
Sagsnr.:  08002412  
Arkiv:    1-00 
 
28.06 Brand på indkøbslageret i Mileparken 
Natten til mandag den 21. juli 2008 opstod der brand hos en anden lejer i samme bygning 
på Mileparken 16, som Region Hovedstaden anvender som lager af sterile og usterile 
forbrugsvarer, der benyttes på de tre hospitaler Gentofte, Glostrup og Herlev samt en 
række institutioner. Størrelsen af lageret er ca. 3.000 m2, hvor der lagerføres knap 2.000 
varer. 
Der skete betydelig røg- og vandskade på regionens lager, hvorfor det ikke siden har væ-
ret muligt at levere varer fra lageret, hvilket kunderne informeredes om mandag morgen 
den 21. juli.  
De knap 100 leverandører er blevet anmodet om at sende deres varer direkte til afdelin-
gerne, indtil et nødlager kan etableres. Leverandørerne er samtidig anmodet om at garan-
tere kvaliteten og funktionaliteten af deres respektive varer efter udsættelsen for fugt og 
varme som følge af branden og brandslukningen. 
Det vurderes, at ca. 80% af lagerværdien på i alt ca. 9 mio. kr. må afskrives. Visse af 
varerne kan anvendes efter en ompakning af yderemballagen eller en rengøring af samme. 
Selve bygningen skal rengøres, før den igen kan anvendes som lager. 

./. 

./. 
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Forsikringsmæssigt har KommuneForsikring endnu ikke godkendt dækningen af skaden. 
Forsikringen i KommuneForsikring omfatter institutioner og administrative enheder, her-
under Regionsgården, mens hospitalerne er forsikret i Alm.Brand. KommuneForsikring 
er umiddelbart af den opfattelse, at det skaderamte løsøre tilhører Herlev, Glostrup og 
Gentofte Hospitaler. Der er imidlertid drøftelser med KommuneForsikring herom. 
Regionens indkøbsafdeling forventer at kunne opstarte en delvis levering af lagervarer 
ultimo uge 32 enten fra en del af lageret i Mileparken eller fra lejede lokaler. En total 
genetablering af leverancerne fra lageret påregnes at tage 1-3 måneder. 
Sagsnr.:  08010184 
Arkiv:    1-15-0-70 
 
28.07 Tværregionalt erfaringsudvekslingsmøde onsdag den 3. september 2008 i Re-
gion Syddanmark 
Danske regioner indbyder onsdag den 3. september 2008 til tværregionalt erfaringsud-
vekslingsmøde på sundhedsområdet på Hotel Koldingfjord. Hver region kan sende 4 poli-
tikere. Deltagelse aftales på mødet.  
Invitation vedlægges til orientering.  
Sagsnr.:  08010200 
Arkiv:    1-00 
 
28.08 Danmarks Vækstråd 
Mange udlændinge, som kommer til Danmark for at arbejde, synes, at det er svært at 
blive en del af det danske samfund og få danske venner. Med pjecen ”Kommet for at 
blive” har Danmarks Vækstråd givet nogle bud på, hvordan vi hjælper udlændinge til at 
falde til i Danmark. Pjecen og baggrundsmateriale kan findes på rådets hjemmeside, 
www.danmarksvaekstraad.dk. 
Sagsnr.: 08002856 
Arkiv: 1-01-76 
 
28.09 TendensØresund 
TendensØresund - som er vedlagt til orientering - samler fakta om Øresundsregionen 
indenfor befolkning, uddannelse, indkomster, arbejdsmarked, erhverv, økonomisk udvik-
ling, pendling m.v. Publikationen er resultatet af et samarbejde mellem en række offentli-
ge parter i Øresundsregionen, herunder Region Hovedstaden. Der er knyttet en hjemme-
side til analysen http://www.tendensoresund.org/da. 
Sagsnr.: 08010025 
Arkiv:  1-35-76   
 
28.10 OPFØLGNING PÅ HOSPITALS- OG PSYKIATRIPLAN 
Koncerndirektionen giver på mødet en mundtlig redegørelse for den aktuelle status. 
 
28.11 STATUS VEDRØRENDE KRÆFTVENTETIDER 
Koncerndirektionen giver på mødet en mundtlig redegørelse for den aktuelle status. 
 

./. 

./. 
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28.12 ORIENTERING FRA ØVRIGE FORA 
 
28.12.01 Vækstforum for Region Hovedstaden 
Vækstforum Hovedstaden holdt sit sidste møde 2. juni 2008. Næste møde afholdes den 1. 
september 2008. Vækstforum vil her have særligt fokus på temaerne klima og energi. 
Sagsnr.: 08002856 
Arkiv:   1-01-76 
 
28.12.02 Sundhedskoordinationsudvalget 
Der var senest møde i Sundhedskoordinationsudvalget er den 17. juni 2008. Konklusioner 
fra mødet vedlægges. 
Næste møde i Sundhedskoordinationsudvalget er fredag den 12. september 2008. 
Sagsnr.:  08006882 
Arkiv:    1-30-72 
 
28.12.03 Kommunekontaktudvalget 
Kommunekontaktudvalget afholdt møde mandag den 16. juni 2008, hvor den regionale 
udviklingsplan blev drøftet.  
Næste møde i Kommunekontaktudvalget afholdes fredag den 29. august 2008. På dette 
møde skal forslaget til det årlige grund- og udviklingsbidrag for kommunerne samt den 
sociale rammeaftale drøftes.  
Sagsnr.: 08002436 
Arkiv:    1-00 
 
28.12.04 Det Regionale Udviklingsråd 
Der holdes møde i Det Regionale Udviklingsråd den 19. august 2008. Dagsorden ved-
lægges. Endvidere vedlægges redegørelser fra Velfærdsministeren og fra Undervisnings-
ministeren samt notat vedr. vanskelige borgere, der er bilag til dagsordenen. 
Dagsordenen eller de dertil hørende bilag giver ikke umiddelbart anledning til bemærk-
ninger fra regionens administration. 
Sagsnr.: 08006885 
Arkiv:    1-15-1-78 
 
28.12.05 Øresundskomiteen 
Der har ikke været afholdt møder i Øresundskomitéen i juni og juli måned. Næste møde i 
Øresundskomiteens forretningsudvalg holdes den 15. september 2008. 
Mødet kombineres med et seminar, som skal følge op på den visionsproces, der blev 
igangsat på forretningsudvalgets møde 6. maj 2008. Visionen skal medvirke til at synlig-
gøre Øresundskomiteens arbejde. Visionsarbejdet vil inddrage det øvrige strategiarbejde 
og videngrundlag, som findes i regioner og kommuner. Det gælder blandt andet de regio-
nale udviklingsplaner. Formålet er, at komiteens forretningsudvalg kan behandle resulta-
tet af visionsarbejdet primo 2009. 
Sagsnr: 08005200 
Arkiv 1-01-76 
 

./. 

./. 

./. 
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28.12.06 Bestyrelsen for Trafikselskabet Movia 
Der er til orientering udsendt kopi af beslutningsprotokollen for mødet i Movias repræ-
sentantskab den 22. maj 2008 samt kopi af beslutningsprotokollen for mødet i Movias 
bestyrelse den 26. juni 2008. 
Sagsnr.:  08001878 
Arkiv:    1-16-5-75 
 
 
 

./. ./. 

./. 
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28.13 PUBLIKATIONER 
 Øresundsinformation (Øi ANALYSe) juni/august 2008 
 Regionernes økonomi og aktiviteter på psykiatriområdet i 2007 
 Årsberetning 2007 fra Patientforsikringen 
 Årsberetning 2007 fra Rigshospitalet 
 Årsberetning 2007 fra Vestegnssamarbejdet 
 Diabetestinget 08 fra Diabetesforeningen 
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MEDDELELSER BRAGT PÅ MØDET 
 
 
28.14 Dansk Sundhedsforskning – status og perspektiver  
Ministeriet for Sundhed og Forebyggelse offentliggjorde i juli rapporten ”Dansk Sund-
hedsforskning — Status og Perspektiver”, som Ministeriet for Sundhed og Forebyggelse.  
Rapporten indeholder 15 konklusioner om dansk sundhedsforsknings muligheder og ud-
fordringer for fremtiden. Konklusionerne kommer på baggrund af et omfattende kortlæg-
ningsarbejde, som er udført i samarbejde mellem Ministeriet for Sundhed og Forebyggel-
se, Sundhedsstyrelsen, Forsknings- og Innovationsstyrelsen, universiteternes sundhedsvi-
denskabelige fakulteter og regionerne. 
Ministeren for Sundhed og Forebyggelse vil som opfølgning på rapporten tage initiativ til 
at etablere et Nationalt Samarbejdsforum for Sundhedsforskning med deltagelse af en 
bred kreds af sundhedsforskningens aktører.  
Rapporten kan ses på www.sum.dk . Pjecen ”Dansk Sundhedsforskning — Status og 
Perspektiver – Sammenfatning” kan rekvireres i sekretariatet.  
Sagsnr.:  08010349 
Arkiv:   1-11-72 
 
Derudover blev der på mødet omdelt bilag til følgende meddelelser: 

./. 28.10 STATUS VEDRØRENDE KRÆFTVENTETIDER 
 
 
 

http://www.sum.dk/�
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